
ŽIDOV
Dr. Weizmann stigao u New-York

20. novembra početak nove palestinske kampanje

Arapski glas za saradnju sa Židovima

DR. WEIZMANN STIGAO U NEWYORK.

New-York, 1 novembra!. (JTA). Dr. Weizmann stigao

lje dbe 30. oktobra na, brodim »Beremgaria« u njujoršku luku. S

Inim je stigao i direktor Jewish Colonial Trusta g. dr. Georg

I Halpcrn. U luci su dr. Wedzmanna dočekali članovi amerikan-

Iske cijonističke organizacije, mnogi prijatelji Weizmannovi, za-

I sUipnici Štampe i delegacije različitih društava.

Prvi naivni istup Weizimannov bit će u nedjelju, dne 20.

I novembra naveče na svečanom otvorenju konferencije Udru-

žene Palestinske Kampanje (United Palestine Appeal) u Bo-

stonu. Kakoi smo već javili, treba ta Kampana Udruženih Pa-

lestinskih Fondova da namakne za pptrebe Palestine sumu od

[ 7 i pol milijuna dolara.

POČETAK NOVE KAMPANJE UDRUŽENIH PALEST. FON-

DOVA U AMERICI,

Ncw-York, 27. oktobra. (JTA) Nacionalna konferen-

cija United Palestine Appeala za godinu 1927., koji treba da*

namakne za Palestinu, 7,500.000 dolara, započet će ovogodišnju

kampanju sa velikim zborom, ikoji će se održati 20. i 21. no-

vembra u Bostonu, Tom će prilikojn govoriti predsjednik dr.

Weizmann i još neke odlične .cijonističke ličnosti. Sazna-

jemo, da je već sada grad Cincinnati odredio 450.000 do-

lara za palestinske svrhe,

COLONEL WEDGWOOD U PALESTINE

Je ruso lim, 30. oktobra. (JTA) Colonai Wedg-

wood, član Donje KućdJ?prijašnji ministar, stigao je sa

svojom suprugom u Palestinu. .Colonel W e dgw ood, koji je

uvijek oduševljeno pratio djelo* izgradnje, boravit će neko vri-

jeme u ZemLii, dw studira židovski, rad. . -

ARAPI O ARAPSKO-JEVREJSKOJ SARADNJL

Oficijelni organ .palestinske arapske egzekutive »Fele-

stin«, koji je do sada u arapsko) palestinskoj poCitici revno za-

stupao ekstremni negativni pravac spram Židova i vlade, do-

nio je nedavno članak, koji se općenito smatra znakom novo-

ga pravca politike Arapa prema cijoniizmu. U tom se članku

traži saradnjia' sa Židovima i sa vladom, a dosadanji se poM-
tičkl pravac osudijuje. Tumače, da je taj članak znak odluke

arapske egzekutive, da u zajednici sa Židovima uzradi okoi bo-

ljitka zajedničke zemitje.

ZAKONODAVNA SKUPŠTINA U TRANSJORDANIJI.

Jerusolim, 30. oktobra. (JTA) U Amanu, glavnome

gradu Transjordamje, održana je ovih dana pretkonferencija

velikaša i šeika transjordanskih. Na toj se je konferenciji l goi-

vorilo o mjerama za saziv zakonodavne skupštine pa je odlu-

čeno, da se skupština ima sazvati u najskorije vrijeme.

OKO 30.000 ŽIDOVSKIH RADNIKA U PALESTINI.

Tel-Aviv, 2, novembra. (JTA). Prema statistici, koja je

objavljena 1. novembra 1926. ima u Palestini u gradovima
14,884 radnika i 8563 radnica, a u Kolonijama 3745 radnika i

1568 radnica. Od toga broja otpada na samu Jalu i TcJ-Aviv

preko 10.000 radništva, U Hajfi živi oko 6000, a u Jerusolimu

oko 5000 radnika. Od ukupnoga broja židovskoga radiiištšva u

Palestini oko 75 posto, orgainizovano je u Općoj Radničkoj Or-

ganizaciji, (Histadlrut klalit).

HALUCIM IZ ARGENTINE.

Buenos Air e s, 30. oktobra. (JTA) Odavle su nedav-

no krenuCc u Palestinu dvije grupe halucim. Naskoro će kre-

nuti ii treća grupa, da se posveti zemljoradnji.

Izvještaj Vijeća Saveza Cijonista
održanog dne 17., 18, i 19. oktobra u Zagrebu

Treći dan Vijeća

Nakon što su komjsife bile završile dio svojega rada za-

počelo lje zasjedanje plenuma. Predsjedatelj je nakon .otvorenja

sjednice dao riječ referentu g. dinu Šalomu Freibergeru za:

Kulturni referat

Dr. Šalom FreFberger (Uvažujuči teškoće, što proiz-

laze iz raspoloženja, 'koje vlada na Vijeću i potrebu da se

Prije svega iznose konkretni prijedlozi g. referent se odriče

ranije namjere da ti' općenitijem zahvatu govori o ku-tunv>m

Problemu cijonizma pa će da prikaže potrebu, da se u nas

stvore pojedine nove uredbe i osiguraju osnovke za intenziv-

ni rad na kulturnom području cijonizma i židovstva uopće ):

»Zadovoljit ću se iznašanjem zahtjeva, potrebnih
»e samo za naš cifonizara, za našu cijonističku organizaciju,

nego zai židovstvo uopće. No dopustite da prije toga ipak ne-

što primjetim. Jučer, a i prije se na raznim sastancima i

konferencijama mnogo govorilo o nedostatku cijotiistićke dis-

cipline. Gospodo, disciplina tje uvijek posljedica odgoje. U ze-

mlji, gdje nema te cđgo e ne može se tražiti ni discipline, a ja-

sno ,je, dabome, da će ovako hiti i nadalje sve dok se ne ćemo

baviti odgojem, dok nam ne će biti jedna od glavnih bnga od-

goja Ljudi u cionističkom duhu. Bez odgode ne možemo da ra-

cnnamo na cijonističku disciplinu jer bez nje ova nema baze.

Zato ni naš cifonizam ovdje nema nikakove sigurne podloge.

Svaka promjena prilika može na nas da ut;eče. Ako se sjetimo

entuzijazma i velike mase ljudi na prvom cionističkom kon-

gresu nakon revolucije, kada je izgledalo da postoji opasnost

za Židove, i ako promotrimo današnje prilike, vidimo, da iz go-

dine u godinu man e ljudi dtolazi na naša Vijeća, Moramo uvi-

djeti, da niije najvažnije razgovarati samo o organizacionoj po-

trebi, da nije najvažnije da se sakuplja novac, već da je vri-

jeme da se misli inatoda se osvoji srce ljudi, da se cijonizi-

raju dokraja.

T# se nije pokušalo ovdje, a niti u Omladinskom savezu,

jer vidimo, da član netom izadje iz omladinskih redova, pre-

staje biti cijon, aktivan. Govori se o potrebi kulturnoga rada.

Znam da i vi osjećate potrebu cijonističke kulture kao štoi je i

ja ostjećam. Osjetit ćemo tu potrebu najbolje, aiko na sebe po-

gledamo: koliko (je tko od nas cijonistički izobražen. Tuđe je

Savezno Vijeće, koje treba da bude reprezentant cijonista u

Jugoslaviji Pa kob'ko se lje, gospodo, govorilo tu o općim ci-

Jonističkiro problemima? Sa koliko razumijevanja kod! slušača?

Zamislite, kako) onda izgleda naša ciljonistička masa, naša cijo-

nistička .publika! Jer ako ovdje nema razumijevanja, ne znam

gdje smijemo da ga tražimo! Po mome mišljenju čitav rad or-

ganizacije treba da se sfconccntriše na rad ako izgrađivanja

organizacija i
(

okol izgradjivanja naše kulture. Valja nastaviti

što je započet.o u ijargkoj akciji: da se sistematski šalje govor-

nike po našim mjestima da drže predavanja, kurseve Atđl. Tu

nema mnogo troška i ma da stojimo financijski loše, jasno je,

da je takav radi najrentabilniji, da je to posao koiji će donijeti

rezultate. Prva bi zadaća dakle bila, da se čitav rad ove go-

dine koncentriše oko učvršćivanja i proširivanja Saveza. Drugo

i s time u vezi treba da se i »Židov« u tom smjeru izgradi.
Redovno neka izlaze pri lozi koji će upućivati ljude u cio-

nistički rad. A treće treba da se izda cijonistička či-

tanka. Prigovorit će se da lje prosile godine izdana srazmjer-

no vrlo dpbral knjiga o Palestini pa da ipak ta knjiga nije na-

šla nikakove prodje; niti se ikako mogla naplatiti. Ali valja

da nam bude jasno, da je svaki kulturan rad bnancijalmo ne-

aktivan i da materijalno ništa ne nosi. U čitanci treba da se

prikaže razvitak čitave cij, ideologije od početka do danas, da

se tako ljude uputi i prisili, da o svemu tome misle. U Zagre-

bu treba osnovati cijonistički arhiv i ci ij o n i s t i Č k u

biblioteku. Ako pomislimo, dai cijonizam ima u Jugoslaviji

priličan niz godina, a da nema ni jedne zbirke, gđije bi čovjek

mogao naći materijal da upozna pobliže razvitak organizacije,

složit ćemoi se u tome, da je to nehaj, koji treba ispraviti.

Ovaj arhiv mogao bi se proširiti ziai cijeli Balkan. Jednako i bi-

blioteka.. Ne može se raditi ako se mora za svaku knjigu trč-

karati od Poncija do Pi/lata, ai onda je pitanje hoćemo li je naći.

T,o se mora učiniti ako ne danas, ono za godinu ili za dvije, a

svake godine bit će to teže. Sad baš imamo zgodnu priliku.
Imai tu jedna židovska biblioteka koja se prod'aje. Cijonističke

stvari mogli bismo kupiti. Te knjige neka budu jezgra, a onda

neka se dalje izgradjuje biblioteka.

Hebraizacija u ovoj godini nije napredovala kake

valja i kako se očekivalo. Osim u Sarajevu i Zagrebu, gdje s«

učilo hebrejski, u drugim mjestima nije se radilo gotovo

ništa. Hebrejske termine u vježbama upotrijebio je »Makabi«

u Zagrebu, ali daljih rezultata nije bilo. Općine nemaju uči-

telj a, pa ni kad u njoj vlada cionistička većina A Savez ne

može dia izdržava učitelje. Ako bi se Savez brinuo za učitelje

on bi morao da ih u prvom redu pošalje u mjesta, koja ne mo-

gu sama da pllaćaju učitelja. Vidjeli smo, da je u Zagrebu »Na-

cionalno Društvo« izdržavalo učitelja, istina sa. vel.kim muka-

ma. Ali može se aipelovati na općine, osobito na one, u kojima

ciijonisti imaju većinu, da se pobrinu za hebrejskoga učitelja.

Potrebno bi možda bilo i to, i ako više demonstrativno, da se

propiše, da svi' činovnici i šarže Saveza moraju znati ili na-

učiti hebrejski. Jednako kao šjo su obvezani da- plate KKL,

treba ih obvezati dla, uče hebrejski. Inače nemamo nikakovih

prava i mogućnosti da tražimo od drugih da oni uče. Trebalo

bi još omogućiti, .ma d)a je i. ovo financijski teško, da se od

vremena na vrijeme barem jedamput mjesečno izadje i e vr e j-

ski prilog »Židovu«. Mogu biti originalne stvari ili iz

dlrugih novina. Osobito bi potrebno . bilo, da ovi prilozi govore

0 .Ercc Jisraelu. ;
, ~

Moram nešto da kaižem i ot h a h š a r i, .o čemu se je ovdje

malto govorilo. Kod nas ima malo, hahšarieta, Mogu ih nabrojiti:

Imamo dvije sestre pomoćnioe, jedna odlazi u Južnu Srbiju a

jedna je u Zagrebu. Imamo diva djaka pol jopri vr e dne škole u

Adi; jedlam će odi njih ljetos završiti. Jedan vrtljar je svršio već

prakt. nauk i radi u Rotscbildiovom vrtljarstvu u Beču. Dvije

djevojke uče gospodarstvo, preko zime su u menzi u Zagrebu,

1 uče kuhati (Massenkiiche). Uzmemo li u obzir studija, koja su

izabrana obzirom na> Ercc imamo još .jednog agronoma, 2 vete-

rinara. Jučer smo (primili obavijest jednog dječaka a za proljeće

ima koji će na zanat ili na poljoprivredu. Svi ti su

osim jedne djevojke cofim. Teška) je hahšara kod nas još iz

jednoga razloga. Ne može se kod nas kao što se to može u

Njemačkoj dati nekoga našemu sel'aku, jer taj stoji na sasvim

drugom nivou. Teško je to već iz zdravstvenih razloga. Ne

može se djecu, koja su došla iz gradjanske porodice poslati na

selo seljaku. Do sada se je kušalo dla ih se šal:er na velika go-

spodarstva. U svemu su se našla diva židovska, gospodarstva,

na koja smo mogli hahšariste smjestiti, a sadla ćemo ih morati

slati i nai nežidovska. Težina je tu i s toga jer su hahšaristi

raštrkani 1. Ne znam kakovo je stanovište Palestinskoga Ure-

da, naše je ahdutsfco stanovište da nikoga ne puštamo na ali;u,

tko ne zna hebrejski jezik. A dok su rastepeni) p,o raznim mje-

stima ne možemo tražiti da uče hebrejski. Nema učitelja, a

nemoguće je da onajl, tko je ma habšari kraj teškoga rada

sam uči i hebrejski. Treba velike izdržljivosti da se nakon

teškoga rada uzme u ruke još i knjiga. Po mome mišljenju
trebalo bi stvoriti dva centra, jedan za industrijsku i zanat-

sku hahšaru, a drugi za gospodarsku. Onaj industrijski i zanat-

ski trebao bi da bude u Zagrebu, onaj drugi negdje u blizini

Zagreba, tako da se na njih može i dalje d.j eJovati. Bez

sumnje da svaki, koji tamo ide, zna da mu predstoji teška bor-

ba. Bez sumnje dobro je da se jačaju, ali znamo da se velikim

naporima lomi i otpor i duševna energija naših ljudi. A borbe

je nateže snositi sam!

Druga je stvar; da bi se u zajednici sa cijonističkom or-

ganizacijom trebao dia osnuje hahšarski dom, jer u zimi do-

laze hahšaristi u Zagreb. Bilo bi dobro, kad! bi u tom Domu

djevojke mogle kuhati, ukoliko se radnici ne bi mogli prehra-

njivati u akad. menzi. Ljudi bil se sasvim drukčije osjećali. Vi-

djeli bi dia najesti ostavljeni od cionista kad' su odlučili da se

žrtvuju za svetu stvar. U prošloj godini, kad1 smo cofim, tra-

žili svotu novaca od Radnoga Odbora, koja nam je bila obećana

za hahšariste, morao sam naročito doći na sjednicu Rad-

noga Odbora i boriti se za toi, da se podijeli potpora odi jadnih

200 dinara, na mjesec. Skupo je to, Ahdiit ima svoj fond Keren

1’ habšarai od 2.000 dinara. S time se ne može ništa započeti.

(Glas; A onih 27 hiljada od! Egzekutive? Dvadeset sedam hi-

Ijađa. bilo) je obećano iz Londona i mislilo se je da će taj novac

I>o§tarina
plaćena u gotovom

.RETPLATA NA ,ŽIDOV” STOJI

iODIŠNJE D 100.-, POLUGODIŠNJE

, je-, ČETVRTGODIŠNJE D 25.—.
GLASI SE RAČUNAJU PO ŠTAL-

OM CIENIKU. - PLATIVO 1 UTU-

IVO U ZAGREBU. - BROJ ČEK.

ačuna uprave .Židov- je 33.831 .

godina X. ZAGREB, dne 5. novembra 1926. 28. hešvana 5687.

Pojedini broj stoji [2 dinara

.ŽIDOV11 IZLAZI SVAKOGA PETKA.

UREDNIŠTVO I UPRAVA .ŽIDOVA 14

NALAZE SE ZAGREB. ILICA 38. L

ZAKLJUČAK REDAKCIJE ZA ČLANKE

DO SRIJEDE U 12 SATI, ZA VIJESTI
DO SRIJEDE 18 SATI. RUKOPISI

SE NE VRAĆAJU. TEL. INI. 21-11.

BROJ 45,

Proslava obljetnice BALFOUROVE DEKLARACIJE i uvod u šekelsku nedjelju

bit će u ponedjeljak dne S. novembra u 18 i po sati uveče

u VJećniei Izrael, bogoslovne općine Palmotićeva ulica broj 16.

Govorit će gg.: Dr. Aleksandar Lietit i dr. Cvi Rothmiiiler-



doći, ali ga nijesmo dobili i nije bilo u budžetu za hahšarn po-

krića). Pa ako ti ljudi i ne odu u Palestinu naša je zadaća da

-h privedemo produktivnim zvanjima. Treba sa ovoga Vijeća
da se obratimoi Mjesnim Cijonističkim Organizacijama i bogo-
slovnim općinama, da kao što i u Njemačkoj, općine stvore

društva, koja rade oko toga da se Židovi privedu produktiv-
nim zvanjima. Ako bi i postojala mogućnost da neko ne ide

u Palestinu ipak je naša zadlaća dia podupremoi hahšaru. Treba

da se promijeni stanje u kom žive danas Židovi.

Ostaje do govorim o našoj štampi. 0 »Židovu« je bilo

dosta govora. »Gideon« je morao da prestane, jer nije naišao na

dovpljno potpore kod! gradjanskih krugova pa je morao da li-

kvidira. (Upadica: Ni kod 1 omladine!) Sada se misli osnovati

list »Hanoar«, koji bi trebao da izlazi polumjesečno. Po svoj

prilici će o tome biti govora u omladinskom referatu. Što se

tiče »Haaviva«: Bit će Vam poznato što za nas znači »Haaviv«.

Koliko »Haaviv« znači znat će najbolje oni, koji su radili sa

djecom. Taj list je potreba, bez koje se ne može zamisliti od-

goia djece. A ipak se taj list mora boriti da smogne novaca da

može izlaziti.

To bi bili prijedlozi. Ja nijesam nastojao, da lijepim rije-

čima ukraiujcm referat nego sam tek istaknuo stvari, bez

kojih se ne može raditi l . Ima još mnogo stvari o kouma bifl mo-

gao govoriti, ali sam, na čistu da bi to bili samo zahtjevi, koji

se ne bi nikada izvršili, jer nema finansijske mogućnosti; zato

ih ne treba iznositi. Možda bi trebalo govoriti 01 tome kako da

probudimo Židovstvo u Juž. Srbiji. Mislio sam na to da se la-

dla jedan prilog na španjolskom jeziku sa raši pismenima u

»Židovu«, ali nema. ni za današnji »Židov« pokrića! Ako bi se

možda našlo za to pokrića, mogli bismo o tome govoriti.

Želja je i cilj svih tih prijedloga i svih tih zahtjeva, da

se cžjonisti'čki život kod nas produbi. Da se faktično osjeti da

cijoinista biti znači biti nešto drugo, znači posve drukčije shva-

titi odgovornost časa, nego to čine ostali Židovi. Tek onda kad

ne samo naša zastava, nego kada i naša krv postane plarvo-

bijella, kada naša krv i srce postanu plavo-bijeli, tek ond!a mo-

ći ćemo govoriti o cijonističkoj disciplini i o pozitivnom cijo-

nističkom radu. {Dugi pljesak. Povici: tako je!)

Hebrejski koreferat g. Levija
Gosp. Šabetaj L ev i upravnik jevrejske osnovne škole u

Beogradu u oduljem hebrejskom govoru razlaže bit hebraiza-

cije, kritikuje današnje stanje u tom pogledu u nas i iznosi ne-

koliko prijedloga. Naglašava što o hebraizaciji govori upravo

hebr, jezikom jer tko o hebrejskom odgoji govori na drugom je-
ziku griješi. Bit je narodne naše obnove obnova jezika i kultu-

re. U pogledu ov,oga zahtjeva još nije pravi narodni duh prodro

ni u rad djonista. Cijonisti vole da se izgovaraju brigama oko

svladavanja materijalnih teškoća obnove Erec Jisraela. I

omladina ne bavi se hebrejskim jezikom kako valja. 0 jeziku

ovisi narodna egzistencija Mi djecu odgajamo asimilatorski. G.

Lcvi ocrtao je prilike na jevrejskoj osnovnoj Školi u Beogradu

konstatujuči da u užim i širim krugovima nema dovoljno osje-

ćaja za razvitak te Škole. I u drugim je općinama loše. Cijoni-

sti valja da se pobrinu, da se ovo današnje stanje popravi. Po-

ložaj jevr. škole ovisan je prije svega o onima, koji ih uzdržaju.

Vjeronauku treba upotrijebiti za širenje hebr. kulture.

Potkraj svoga govora g, je Levi iznio niz konkretnih pri-

■edloga o širenju hebr. jezika pomoću društava i škola. Savez

Cijonista, Savez Rabina, a
naročito Savez Opština zvani su da

se staraju za hebreizadju. Najviše mogućnosti imade za ovo

Savez Opština. Trebala bi da se osnuje zemaljska organizacija

>Tarbut«. Valjalo bi zatražiti od ministarstva prosvjete da za

djake uvede u Škole učenje hebr. jezika.

Nakon obrazloženja svojih prijedloga gpsp. je Levi govo-

rio još o problemu historičkoga grupisamia unutar jevrcjstva.

Prisutni popratiše govor g. Levija živim odobravanjem.

Referat o omladini

Dr. Cvi R oi th m ii 11 e r: Gospodo i gospodje! Meni je na-

mijenjena delikatna zadaća, da iznesem stanje omladinskog po-

kreta. Iza svega, što ste čuli i vidjeli, ne će vas začuditi, da

stanje omladine nije, kako bi trebalo da bude prema očeki-

vanju i željama. Na prošlo smo Vijeće došli s nadom u razvitak

misleći, da će jevrejska omladina poći odlučnim korakom

napred u cijonističkom smjeru, u približavanju palestinskom

životu i palestinskim zadacima.

Koliko je toga ostvareno, dade se prikazati u kratko.

Osim naših prijatelja cofim, koji su nešta stvorili' i nekih ma-

lenih skupina, koje su pokročile prema tomu cilju naš prvi za-

datak cijonistički, t. j. vezanje s Palestinom, nije se ostvano.

Imademo i imat ćemo još dugo da se borimo s osnovnim po-

teškoćama, koje leže u shvaćanju omladinskoga rada. Možete

ovdje da stvorite odluke zaneseni govorom izaslanika Egzeku-

tive, koji je dovoljno istaknuo, da u središtu rada mora da

stoji palestinska stvarnost, možete da pozdravite palestinske

težnje omladine, a ipak će svaki puta biti teško, da se nešto

konkretno ostvari. Nije krivnja na starima
(

što nisu pomagali,

nego su uzroci mnogo dublji, oni su u nama u omla-

dini. Činjenica je, i to se već dovoljno naglasilo, da danas po-

kreću duševnim ili onim, što je nastupilo mjesto duševnog ži-

vota, drugi motivi, nego prije. Istina je, da je život protiv nas.

To nam ne daje prava
da sustanemo, negonam namiče dužnost,

da učinimo više nego do sada. Danas jc ostvarenje cijonizma

mnogo teže, nego prije. Treba samo da zamislimo, da je prije
rata bio uzoran cionista onaj, koi je unišao iz srednjoškolskoga

udruženja u uprave naših društava i Cionističkoga Saveza.

Danas vodi cijonistički put u Emek, u Palestinu, a nije više

prob em cionistički i zadaća njegova ta
f

da odgajamo dobre

upravnike i funkcionare cijonističkih organizacija Dok je prije

veći dio cijonista imao mogućnost da sprovede u život sv.oje

I ideale, dotle jc danas vrlo malen procenat onih, koji u punoj

mjeri mogu dai ostvare, što su u svojoj mašti zamislili. Samo

maleni postotak može da postane haluc, a to je temelna tež.

r.ja svakoga cionističkog omladinskog pokreta.

Što jc posl’jedica- toga? Generacija za generacijom ne iz-

vršuje dovoljno svoje dužnosti; razočara se u cionizrau, na-

pušta osnovnu težn u za halucijutom, gubi povjerenje u ci-

jonizam uepće i misli, da se on ne da ostvariti.

Imademo pojava, da jedno omladinsko udruženje živi li-

| jepim životom dvije ili tri godine, dok je u njem generacija

koja vjeruje, ali čim se razočaraju, otpadaju i oni sami i njihovi

neposredni nasljednici, jer su vid eli, da njihovi prednjaci nisu

j izvršili dužnost. Treba opet nekoliko godina, dok dodju mladji,

I kori to kruto razočaranje još nisu proživjeti pa kušaju da pro-

. vedu osnovni princip cijonizma, t. j. halucijot.

Istina je, da je nemoguće u velikoj mjeri provesti haluci-

j iut, i drugdje, a ne samo kod 1 nas. Treba nam i ljudi, ko i su

helferi,, kako je nedavno rekao Martin Buber, i koji svojom

pomoći učestvuju u radu obnove Palestine. Adi i oni moraju da

imadu puno razumijevanje za život, koi se radja u Palestini.

Bez te osnovne povezanosti nema smislila čitav odgojni rad.

Tu osnovu, priznajmo iskreno mi istom moramo da stvaramo.

lako je g. Rosenbliith s pravom tražio, da stari iskrenim ci.

jonizmom utiču na omladinu, ipak nam to ne daje pravo, da

čekamo poticaj od starijih. Treba mtdfusobno razumijevanje,

kojim ćemo stići do povoljnih rezultata.

Držim, da niste dovoljno informirani o đogodjajima, koji

su se zbili u omladinskim redovima. Ne ću da ulazim u sitnice,

nego spominjem samo krupnije stvari. Osnovna je činjenica,

što smo uvidjeli da omladina nije idejno i mentalno potpuno

jednovita. Naš je Savez dosad imao dosta usku bazu rada i

nije se ništa brinuo za sve ono, što jc izvan toga okvira. U po-

sljednjim je godinama nastajalo u više centara strujanje, da se

unese specifikacije u pokret. Rodilo se nastojanje, dai se odgaja

omladina na socijalističkim osnovama. Ahdut-hacofim ima da

dovede omladinu do čistoga cijonizma. Sefardska omladina u

Sarajevu hoće opet da svoje ideje unese u pokret.

Stojimo pred pitanjem: ili da S. Ž. 0. U. kao takav bude

v’šeman e bezbojna cijonistička organizacija, koja se zadovo-

ljava priznavanjem cijonističkih postulata i minimalnimradom,

dok život omladine ne ulazi u okvir Saveza, nego je slobodan

i omladina može da se razvija kako hoće, ili mora da se unutar

Saveza ispofje pojedini pravci
(

koji se danas javljaju. Time bi

raš Savez postao zajednica od nekoliko samostalnih jedinica,

koje će se možda i organizatorno kao takve ispoljiti, ali sva-

kako iraadii pravo na samostalan razvitak.

Nije tu mjesto da iznosim svoje lično gledište o tom pi. I
tanju, jer će to biti raspravljeno na sjednici omladinskih deie- j

gata. Još nam nisu posve jasni pravci, kojima bi trebalo da

krenemo, t nismo na čistu, koji je smjer za cdjonistički pokret
najpovoljniji. Jedno je već danas sigurno, dai će selo izdvaja-

nje pojedinih skupina morati da provede u što kraće vrijeme

i d'a će biti briga pozvanih faktora na čelu Omladinskog Sa- i

veza, da se to dogodi bez većih potresa. Želio bih, kao omia- I

dinski referent
t

da 'konstatiram, da struja sefardske omladine i
nije identična sa sarajevskim sporom. Možemo da sudimo o

gradjanskim djonistima u Sarajevu kako hoćemo, da imamo o

njima povoljno mnijenje ili nepovoljno, da ih krstimo zločinci-

ma ili ispravnim cijonistima
i

ali .treba da imamo povjerenja u

omladince u Sarajevu* koji su iskreno, s punom voljom i cije-

lom svojom ličnošću ušli u sefardski pokret. Iznijet ću mo-

mente iz njihova shvatan a, što još ne znači, da sve odobra-

vam i da se s tim saglašavam. Kad smo već počeli govoriti

0 sefardskom strujanju u omladini, stavili smo se samim tim na

bazu, da raspravljamo posebice o -jednoj, a posebice o drugoj

skupini. Možemo da se mi upravljamo po drugim principima i

idealima u saveznom radu, možemo da se borimo protiv nji-
hovih ideala, ali im ne smijemo osporiti pravo na njihov raz-

vitak.

Osnovna je koju pokazuje sefardski pokret u

omladini, da su po njihovu uvjerenju razlike izmedju sefarada

1 aškenaza takove, te se ne dadu prebroditi. Ne samo da 'aske-

tirzi imadu drugi mentalitet, i da žive u drugim prilikama, ne

samo da. sefardi trebaju druge metode u cijonističkom radu

nego po izjavama njihovih predstavnika, koji su našli za zgo-

dno, da u njihovo ime govore, ta će razlika ostati faktom, s

kojim se mora računati i u budućnosti. I u Palestini treba da

se znade, što su jedni, a što su drugi.

Zai nas Palestina nije zato, da se uzdržavaju razlike na-

stale galutskom istorijom. Za nas imade Palestina' samo onda

vrijednost, ako bude duhovno središte toga rascjepkanoga ži-

dovstva, ako ona bude ono, što će dati jeđnorvitost cijelome

židovstvu. Za nas Palestina nije ono mjesto, gdje će naći uto-

čište bijednici, nego ima biti naš duhovni dom, ona treba da

bude jedini naš centar. Ali to mišljenje naših prijatelja u Sa-

rajevu nije bitno
za tok istorije, jer će se Palestina razvijati' po

stalnim zakonima socijalnoga života. Ekonomski razvitak na-

tjerat će sve naše grupe, da se u Palestini ne klasificiraju po

pori’etilii, nego po socijalnoj strukturi.

Bitno je, kako će ovo mišljenje utjecati na rad ovdje u

galutu. Dolaize neki ljudi i kažu* da će razdvojiti ovaj rad

naše omladine u Jugoslaviji. Onim časom, kad bi ta opasnost

bila tu, kad bismo izgubili povjerenje u vodstvo sefardske !

omladine, mi bismo morali da se borimo protiv toga strujanja.

Dok imademo puno povjerenje u njih i dok vjerujemo, da ne

žele i da će spriječiti razdvajanje omladine, hoćemo i moramo |
da im dopuštamo samostalan razvitak.

Tim sara se pitanjem opširnije zabavio zato, jer sam i

žao
t

da. Je iza. svega,- što se- tuđe iznijelo-o-Sarajjeaav bilo.

trcbmo, da se promotri i s ovoga gledišta. Imao bih još da

menem neke stvari, ali je od n ih veliki dio iznesen u ku'ta,
nom referatu,, pa ću da učinim samo neke napomene. Govor*,
se o hahšari. Imade medju našom omladinom takvih, koji f

na pr. svršili tehničku škorii i traže mjesto, da nakon dvije i

tri godine svršene prakse idu u Palestinu. A treba da
zna

i
da nam nije u čitavoj Jugoslaviji uspjelo da nadjemo mesl o

Ne vrijedi o tome iznositi prijedlog i rezolucije na

hvat
j

nego očekujemo od novoga vodstva, da će posvetili ton«
dovoljnu brigu.

Još nešto o omlad. listu. Tu moramo mi omiladina, da pr

znamo iskreno, da »Gideon« ni e propao što ga nisu gradia«
pomagali, jer je uistinu dobivao subvenciju od Saveza Cijn
nista

(

i odi Bogoštovne Zagrebačke Općine. Bife su to subvej.
čije, koje neštoi znače. »Gideon« je likvidirao, jer omladina nit
pokazivala dosta Interesa. Sad smo .odlučili, da izdajemo gljj.
niik, u kojemu će omladina doći do riječi i koji će osjećati
svojim. Današnji duševni život omladine kreće se u dragim
granicama, nego što bismo mil htjeli, pa se mora i list priitgo-
dr.ti tom duševnom životu. Vi ćete, gospodo, imati kod 1 budžete
debate d la odlučite o subvenciji listu »Hanoar«. Treba imati i

vidu, da bez toga ostaje sve naše nastojanje i htijenja pjena,
kori će se brzo izgubiti. Treba omogućiti takav list i zato, ;Er

smio došli do točke, gdje se omladina počela da dijeli
pj

treba da imamo glasnik kori će biti centrala u kojemu će svt

ideje i pravci doći do izražaja. Uvjeren sam, da će u listi

pobijediti najjači snrer, a to je smjer čistoga cijcmizma, koj
teži za odgojem pomlatka za Palestinu.

Želim, da naglasim još jedno. Krivo je mišljenje nekih, d»

se naša omladina nalazi u defetističkom šbimungu. To je, gas-

podo, relativan pojam. Ako uzmemo u obzir
<

da smo prije dvije

godine mislili, da će veliki, procenat otići u Palestinu i d»

treba učiniti sve, da do toga dodje, mgrao je nastati takav

štimung. Ali ako nam programom ima da bude recimo, jedaa|
gradjamski oijonistički program, koji nije tako radikalan, onda

nema razloga, da budemo defetisti. Mi imađemo danas u omia.

đinskim društvima opet posve mlad narašta; , koji nije doživio

loša iskustva posljednjih godina i koji hoće da aktivno radi

Mogao bi nanizali nekoliko mjestai, u kojima je mediju omla-

dinom izmedju 14 i 17 godina nastalo kretanje gdje traže

da im se dade zgode za rad. To nam daje punu vjeru, da će

naš cijonistički pokret dobiti skoro novi podmladak. (Odobra-

vanje).

Referat o jugosl. halučkom

naselju u Palestini

Dr. Aleksander Licht:

Vodeći računa 01 tome, da je. vrijeme poodraaklo te da «

palestinska pitanja već bilai tretirana a jpš će g Feßks Ro-

senbluth imati prilike, da o izvjesnim problemima palestinskoj

rađa i prilika govori,, ja ću se u svome referatu da ograničim

na 'jugoslavensku halučku farmu; mislim dla ćete boli s tim sa-

blasni. 1 u tome pitanju mogu da budem kratak iz jednostav-

nog razloga, ijer držim, da jc ono bilo uvijek s interesom

praćeno od svih cijeništa, pa čak i čitave židovske javnosti

naše Kraljevine. Iz historijata mogu ukratko na osnovu po-

dataka, kaje ori lje đr. Stein stavio 1 ubazno na raspolaganje,

reći ovo:

Godine 1920 mi smo izobražavali haluoim u ,poljoprivre-

dnom radu na posjedu našega prijatelja Avrama Finzilja u

B eljini. Godine 1921. krenuli su naši balucim, oko dvadesetak

njih, u Palestinu, i dlošavši onamo našli su najprije zaposJenie

kod gradnje ceste. Uslijed nestašice rada ova se je grupa brzo

raspala. Haluoim tražili su rada na drugim mjestima, bdio kao

zidarski radnici, bilo kao poljoprivredni. Oko godine 1921.

naši su haludm djelomično koncentrirani, te su stvorili jezgru

buduće jugoslavenske baltičke farme. Počeli su sa KK a dje-

Loimično i sa KH najprije pismeno, a kasnije na 13. kongresu

u Karlovim Varima d lično pregovori sa odgovornim činiocima

i došlo je, kako vam jc poznato, do jednog ugovora, koji i e

možda bio temelj za buduće razvijanje ovoga pitanja, ali koji

onako, kako je sklopljen, nije sasvim došao do ostvarenja.

Iza toga kad je tako formalno položen pravni osnov

jugoslavensko; farmi, pošlo se tražiti zemljište. Bilo je tu otpo-

ra i sa jedne i sa druge strane. Otpora sa strane naših halucim,

koiji su insistirali na tome, da. im se dade pripravljeno ili ba-

rem dobre kvalitete zemljište, kako se ne bi u velikim melio-

racijama zemlišta i drugim pripremnim radovima iscrpile fi-

zičke i duševne energije naših haluca. Bilo je različitih mogu-

ćnosti i različitih prijedloga od strane KK, koji su većim dije-

lom bili zabačeni od naših haluca kao nepodesni. Ja hoću on-

dje da istaknem, da odjenite težak rad' Radnoga Odbora, pro-

šlog i pretprošlog, da je Radni Odbor,, stojeći dkfcako na stra-

ni naših haluca, imao da se bori sa velikim poteškoćama

unutar KK. Ne ću da ulazim u detalj e te borbe sa baraba lom

KK koja je katkada poprimala i ultimativnu formu sa naše

strane.

U proljeću godine 1924. dr. Beno Stein je lično interve-

nirao u Palestini u hanbali KKL da se ovo pitanje povoljno

riješi. I izia ovog njegovog interveniranja konačno se počelo
sa dodjeljivanjem ovih obećanih hiljadu dunuma i izgledalo !«

da nam jc obećana zemlja u Obećanoj Zemlji već na d|ohvatu.

bilo jc u izgledu naselje u Artufu, ali su bez krivice haluca

nastale izvjesne poteškoće oko kupovanja toga tla,, a
kasnite

kad se radilo o tom da naši haluci uzmu u zakup imamie gosp-

Goldbergera, i to se osujetilo. U to je (počela sabirna akdja u

većoj mjeri za jugoslavensku balučku farmu, kad je izgledalo

da je zaista zemljište u Artufu osigurano za naše haluce. Došao

ie lično iz Palestine inžrnjer Zaloscer, koji je poveo propagan-
du 2a namicanje sredstava i koji nam je ipo svojoj savršeno?

gvozđeno: energiji dao jasne poglede o namjerama, koje laf

čovjek ima, i koje su jedino po njegovo uvjerenju garantovale

uspjeh halučke farme.

2 »ŽIDOV«
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U slučaju
potrebe ogledala, bruienog »takla, umjetničkog uataklivanja •

mjedi kao i u mesingaetim čipkama i ploru nemojte raboraritl

na adrcn:

Mališo Rom. ZagriH, Rokova ni. Z.

Cijene umjerene. Solidan izradba.



Vi znate da smo. onda u zvanićnom listu naše organdzaci-

već triumfcrali zbog uspjeha i već slikaM nacrt jedne kolo-

.ie za koju nam se činilo, dia ju već imamo Jedna kolonija,

je ležala na najpovoljnijem im;estu, uiz obalu Sredozem-

na mora, u neposrednoj blizini Hajfe. Jedan idealan smještaj,

jroćito obzirom na to, d!a bi se poslije moglo voditi intenziv-

-0 gospodarstvo i da bi Hajla bila konzumenat za produkte

a še farme. Kupovanje ovog zemljišta se zavuklo. Nastala je

om ljdšna špekulacija uslijed koje nam je to tip bez krivnje

[-nhale KK izmaklo. Imam da napomenem da je tome pretho-

iia masa dopisivanja i ličnih pregovora, i da smo morali iz-

gsti konačno pritisak na direktorij, koji ije bio sazvan u Leip-

ig. Na toj sjednici direktorija konačno, uslijed pritiska i inger-

encije kod Egzekutive, konačno je došlo d|o toga da je direk-

prij obećao kupnju toga zemljišta, dio koje ipak nije došlo.

Pitanje Tire dakle, na oko vidan uspjeh, oživjelo je opet

abirnu akciju za jugoslavensku bal, farmu. Pošto je ovo pita-

le
naišlo na nesavladive poteškoće, grupa se u to vrijeme

,pet koncentrirala u većoj mjeri oko gradnje kuća na Kar-

netu

I stalo se iznova tražiti pogodno zemljište. Nakon neko-

jko neuspjelih pokušaja konačno je došlo dp definitivnog

jesenja krajem mjeseca juna ove godine. Mi smo dobili Džedu.

Gospodje i gospodo! Ovo je površni istorijski prikaz raz-

ritka jugoslavenske baltičke farme. Mjeseca avgusta o. g. kp-

lačno su se naši halucim okupili na dodijeljenom zemljištu

lakon izvjesnih i ako ne najpogodnijih korektura, u pogledu

širine i dužine; nasellje je naime suviše dugačko i suviše usko,

Sto donekle šteti rentabilnost te naše farme. Nakon svih tih

»teškoća naši su babici krajem avgusta o. g. zaorali prvu

brazdu i počeli da oru traktorom; ppčeo je rad nakon što je

krčenje tla izvršeno. Ovo je suha istoirija. Ali u toj hladkioj is-

toriji imadte momenata, kpji su vrijedni našega učestvovanja

koji se ne daju dokumentarno ili istorijski da obrazlože, ali

koje mi svi možemo punim srcem dla saoajećamov Zamislite,

gospodo: pet je godina minulo u kojekakovom mukotrpnom

radu, a od1 vremena do vremena i u dlesipcraciji tih naših ha-

luca. Oni su Istrajali, ijeđlan njihov dio i to| veći. Neki su od

njih našli zaposlenja u drugim zvanjima;, bilo kao zvanićnici

KKL bilo drugdje. Oni su istrajali. Nisu se hvalili, a nisu imali

zato nil prilike. Oni su u svom tihom idealizmu,koji ne nasmaže

riječi, i suviše biti uposleni rukama.. I ja kažem, ne želeći da

je gubim u sentimentalnostima: ipak je ovo silna stvar u

malom obimu, kad vidimo, sa kojim potresom duše su ovi

ljudi krenuli da stvore svoju grudu, ii sa kojim stradanjimaI U

člancima' i dopisima pišu nam o tome, jer treba dia nas izvi-

jeste; no sa kojim se oni stidom pri tome boje da dadu izražaja

svojim vrelim osjećajima! Kako prezaju pred tim da nam opi-

suju svoje suze, što su ih prolili. Ali mi znamp, i mi možemo

da saosječamo, kakav je to sfdan elementaran i 1 potresan dogo-

djaj bip za njih, kad' su dva roazgova povukla prvi plug, a -a

njim izaslanik jugoslavenskih cijonista, kao prvi orač, zario

prvu brazdtul Kako su ti ljudi, priprosti, dobri i veliki, mislili,

da će možda Hochsinger držati jedno svečano slovo, dp koga

ipak nije došlo, jer ne bi bilo u stilu cijeloga djclal. Ja mislim

dia ste čitali neke od tih prikaza našega prijatelja Goldsteina.

Ako ste čitah o onom našem bakicu, koji je, smallaksao od ma-

larije, napeo sve svoj« sile kako niko ne bi primijetio, da su

ga ostavile fizičke snage, kada su napokon stigli na svo;e zem-

ljište. Neka nitko ne bi vidio njihovih suza .. . Nitko neka ne bi

znao o njihovoj bolesti. Svi neka vjeruju, da su snažni i

krepki . . .

Gospodo! Ja u istoriji cijeloga našega jugoslavenskoga

ciKmizma mogu, možda, da zamislim važnijih stvari nego što je

ta jugoslavenska hahička farma, ali ja ne mogu da zamislim

čišćeg, višega i monumentalnijega uspjeha našega ideali-

zma, najbpljeg osjećaja i najboljeg oduševljenja, nego što je

ovo djelo, na koje smo mi uvijek bili sujetni, da smo i mi su-

djelovah s onim što se od nas tražilo, i što mi ovdje mogosmo

dati. I dat ćemo, štogod' se od nas bude tražilo. Nije prijatno,

da se jedinai stvar, koja nam zaokuplja cijelo srce i koja nas

doista veže sa zemljom naših otaca, da se ta stvar suhoparno,

trezveno' i matematički) tretira. Ja ću ipak biti primidjen da i

u tom pogledu apelujem na vas.

Gospodo! Prije nekoliko godina, kada su stvarani teoretski

i kalkulatora! osnovi ove halučke farme, nama se reklo da

treba oko 3000 egipatskih funti za instalaciju naših halucim,

ako nam KK dade pripravljeno tlo. Ovo tlo nije bilo sasvim

Pripravljeno. Mi smo morali da dademo KK jedan kredit od

500 funti, da se uvede voda i ostalo što je bilo potrebno. Mi

smo morali da dademo i neke druge izdatke, koji ne mogu

hiti odmah produktivni > smatramo ih investicijama za ovu

našu halučku farmu. Mi smo imali velika obećanja za tu ha-

lučku farmu u pogledu potpore, koja se dijelom nisu izvršila,

jer nije konveniralo da se izvrše. Mi imamo obećano 10 va-

gona drva. Mi smo napravili eksperimenat sa diva vagona i

vidjeli da to drvo ne odgovara. Nije korisno da mi ovu našu

koloniju snabdjevamo sa drvom,koje će se slučajno naći i koje

fi veliki dobrotvori1, koji su to obećali, sami izaberu, ne vodeći

računa o potrebama kolonista, tamošnjoj klimi itd. Pošto otpada

tih deset vagona, mi to treba da namaknemo u gotovu nov-

cia Ja se bojim, da predurimači, koji su nam to drvo obećali

i koji nisu djonisti, ja se bojim, da onu ne će htjeti da zamijene

to drvo za novac. Mi smo za farmu doznačilii dosada 2621 egi-

patsku funtu i nešto više. Imademo aproksimativno iznos salda

na računu oko 256 eg. funti. Tui treba da namaknemo deficit.

Za 10 vagona drva treba da imademo zamjenu od 114000 di-

nara. I za još neke druge investicije potrebno je oko 30.000

dinara. Za troškove otpreme inventara trebamo 20.000, ukupno

sumu od 200.000 dinara.

Gospodo! Hoću da vas umirim u pogledu nerentabilnih

izdataka. Suma nerentabilnih izdataka pp ovom računu iznosi

56 funti što je na 3000 funti zaista neznatan dio. O čemu se

radi? Mi smo započeli djelo, koje se ostvaruje. I sad, kad je

rad
na farmi počeo, sve kad bismo i htjeli, mi našu farmu ne

ttoiejno više napustiti. Ovo je sopstveno naše djelo. Zai in-

stalaciju naših halucim niti će se starati KK, a niti tko drugi

°sim nas, jer smo na tom osnovu sklopili ugovor sa KK. Mi

tu sumu od 200.000 dinara moramo da namaknemo u najkraće

vrijeme. To moramo. Mi ne možemo šuštati u času, kadi su

oni počeli da
oru, kad već stanuju u svojim barakama, u jed-

noj baraci stvarno, kada su iskrćili tlo, kad izgradljuju cestu i

kad siju. Mi ne možemo da ih bez nužnih investicija pustimo

kao 'goloruke zemljoposjednike, već moramo toj farmi da sta-

vimo na raspoloženje sve ono što je nužno i potrebno i štoi oni

tiraže, da im se stavi na raspolaganje. Ja sam uvjeren, da naši

halucim u Bet Šearim ne će nikad da apeluju nai naše filan-

tropske osjećaje; meni se neobično sviđa, i neobično mi je

drago da oni osjećaje, da je i naša dužnost, da im ostvarimo

egzistenciju. Ništa više, ali ni ništa manje. Gospodo! Možda će

pored tih 200.000 dinara o kojima sada govorim u buduće tre-

bati još sredstava. To ne može da se predvidi. Ali u ovom

času ja apelujem na sve vas, da kad se raizidjete svojim ku-

ćama, radite na tom, da se u najkraće vrijeme namakne tih

200.000 dinara. Ja nemam plana za rasporedfivanje na poje-

dina mjesta, ali se uzdam, da će svatko dati po svom srcu i

uvjerenju ne pitajući, da li je tko drugi dao više ili manje. Ne

ću da znam, tko je za ovu halučku farmu dao više, a tko .ma-

nje. Ja pred solbom vidim samo ij e đ n u cijonističku organiza-

ciju, a ne isticanje i rivalitet pojedinih mjesta. Radi se o 200

hiljada dinara; ova cifrai dobiva svoju posvetu tim, što su naša

čuvstva nerazdvojno vezana sa svrhom, kojoj tih 200.000 dinara

imade da. služi. I ja držim da u ovom zboru naših najboljih

i najsavjesnijih cijonista ne treba više da ukazujem na etičku

nuždu da zadovoljimo potrebama naših haluca. Ja mogu samo

da vas pozovem da iskažete svoje duboko poštovanje pred

pionirstvoru i zanosom tih haluoa, s time, da ćete u kratkom

roku ovu svotu smoči, tako da oni imadu umdirenlje, da u jed-

noj banci u Palestini njima stoji na raspoloženju svota, koja

je potrebna za obezbedjenje njihove egzistencije. (Živo i dugo-

trajno odobravanje),

G. RosenblCth replicirao je zatim na neka pitanja iz

generalne debate. Naglasio je potrebu kulturnoga rada, halu-

cijuta, odgoja omladine, rada za fondOve i što intenzivnije še-

kelske akcije. Saopćio lje Vijeću mišljenje dlr. Artura Ruppina
o prijedlogu g. dr. Alkalaja o palest. emišićnoj banci. Dr. Rup-

pin dtži provedbu prijedloga nemogućom iz više razloga.

Nakon pažljivo saslušanoga govora goap. Rosenbliitha

predsjednik g. dr, David AllkaJaij uputio ije Vijeću aipel u stva-

ri zlatnoga šekela i saopćio da su se on. i g. dr. Pops

obvezali da će skupiti u Beogradu najmanje 50 zlatnih

šekela.

Iza toga zaključio je g dr. Alkalaj prijepodnevnu sjed-

nicu i urekao narednu za četiri sata poslije podne.

Referat o zadaći žene u

cijon. pokretu

UTORAK DNE 19. OKTOBRA POSLIJE PODNE.

Gospodjica Jula! We i n e r drži

Nakon interesantnih historičkih paralela i kraćeg prika-
za učešća žene u židovskoj prošlosti dolazi referentkinja do

tačke o pitanju žene u cijonističkom pokretu;

Kad se stala d'a stvara Cion. Organizacija, koja će da

sustavno i snažno raširi misao cijonizma po svemu svijetu

bilo se već kreševo o pitanju žene. U ono je doba žena po-

čela, da ulazi na smišljen način u opću aktivnost donoseći svo-

je vrednote. Pokretu učinila je velikih zasluga ostvarujući sva-

kidašnje realne potrebe, jer žena imadte u mnogo većoj mjeri

nego muškarac sposobnost, da se i za manje zadaće zauzme

potpunom dušom. Razdiobom rada iskristalizirale su se tokom

godina posebne grane cionističkog rada koje su mogle dobro

da izvrše samo žene. Tako) je n. pr. briga oko pogromskc i

ratne siročadi, koju treba spasiti i privesti produktivnim zva-

njima zahtijevala uvelike pomoć žena. Priprava proleterskih

djevoiakai za različita zvanja i opet je bila zadaća, koju su že-

ne mnogo bolje mogle da izvrše nego muškarci. U Pallestini

javila su se razvitkom prilika takodjer specifično ženska pita-

na. Velikom imigracijom nepripravnih halucot nastala je po-

treba da se te djevo'ke upute u sve grane palestinskog gospo-

darstva, jer ako je i muškarcima uspjelo da se priu'Se na zem-

lju i dla s njome srastu kao seljaci, bez žene seljakinje gospo-

darstvo nije moglo da uspjeva. Ove i još mnoge druge zadaće

koje je suvišno ovdje nabrajati stvorile su potrebu osnivanja

ženskih cijonističkih udruženja s posebnim zadacima, a ta su

se udruženja prije 7 godina složila u Svjetski Savez Citjonrstič-

kih žena W. I, Z. 0, (Womens International Zionist Organisa-

tion). Ovaj Savez ima neko 20 zemaljskih organizacija. Na čelu

su joj gdja dr. Vera W eizmann supruga predsjednika Weiz-

manna i gdja Ed'er.

Hoćemo li ukratko da označimo zadatak te organizacije

napomenut ćemo ponajprije da se dijeli ponaprije u pale-

stinocentrički praktični rad i u kulturni rad. Pod palestino-

centričkim radom razumijevamo, kako i sam rad u Palestini,

tako i sve akcije koje su u tu svrhu u galutu provode. Pod

kulturnim radom razumijevamo idejno produbljivanje i odga-

janje žena i djevojaka.

Palestinocentrićke zadaće ženske cijonističke organiza-

cije bile su velike i teške, nar.očito zadnjih godina pitanje je

žene radnice bil'o veoma zamršeno. Imigracija je bivala sve

veća, a posla je bivalo sve manje. Većina djevojaka, kolje su

dolazile u Zemlju i koje još dolaze nijesu izobražene ni u ko-

jem zvanju. Ima ih n, pr. mnogo, koje su učile šiti, ali pravih

sposobnih švelja ima i medni ovima malo. U n,ovim kvucama

i ostalim grupama trebalo je sposobnih praktičkih kuharica i

domaćica, a ova nadasve važna mjesta nijesu mogla da ispune

djevojke bez priprave. Nastala je tako na jedno: strani velika

neuposdenost, koja je urodila mnogim nevoljama, a s druge
strane radničke su grupe teško živfle bez dobre ženske po-

moći. U Zemlji nastadoše mnoge kooperative i grupe, koje su

uznastojale da doskoče tome zlu. Najvažnija stvar koja je uči-

njena u tom pogledu jesu 5 ženskih farmi i t,o u Nahlat Je-

bu đ a, Šhunat Boruhov, Petah Tikvi, Jerusolimu i Hederi.

Tamo djevojke uče sve grane gospodarstva i nakon 2 godine
ostavljaju farmu, a na njihova mjesta dolaze nove halucot. U

svim je tim institucijama uzimala aktivnoga udjela Svjetska

Organizacija Cijonističkih Žena. Ali nekoje institucije o kojima

bih sada da govorim, sasvim su njezino djelo. Tu je u prvom

redu gospodarska škola u Na .baladu, prva svoje vrste na

Blizom Istoku. Uzorno je to uredjena škola po primjeru naj-

modernijih škola takove vrste na Zapadu. Ovom školom u Na-

halaiu židovska je žena, može se reći, učvrstila svoju nepro-

laznu zaslugu za cijooistički pokret. Kao što je ime haluc po-

stalo simbolom junaštva naših pionira, tako će ime Nahalal

postati simbolom rada cijonističke žene. Tamo treba da na-

stane pravi tip bakice, mlade pionirke. Već prije rata osnovao

je »Savez židovskih ženaj za kulturni radi u Palestini« žensku

farmu u Kineretu a sa sličnim programom. Nažalost, ova je

farma postala žrtvom rata. Nahalal sagradjen je na zemljištu

Narodnog Fonda. Izgradjeno je nekoliko baraka. 12 djevojaka

započelo je s pripravnim radovima. Polja su očišćena odi ka-

menja, poorana i uredjena, zasadljena mlada šuma, sagradjene

staje, nabavljena marva dobre rase i napokon uredjeno pera-

darstvo, koje se broji roedju najveće i najmodernije u Pale-

stini. Pored stalnoga podučavanja za djevojke obdržavali su se

ovdje tečajevi za perađare iz cijele Palestine. Ovu školu vod;

gdja Hana Meisel-Šohat, čije je ime već garancija za

uspjeh. Poslije ovoga bila je prva briga da se nasmognu sred-

stva za gradnju stanova, škole gospodarskih zgrada. Sredstva

su se sakupila većim dijelom u Kanadi, a plan za školu napra-

vila je graditel/ka Šarlota K o h n, temeljni kamen položen je
22. oktobra 1924. Svečano otvorenje bilo je 7. aprila 1926

Sagradjena lje velika kuća za stanovanje, u parteru je velika

dvorana, blagovaona za 70 osoba, kuhinja, smočnica, praona,

hal, kancelarija, jedna bolesnička soba, kupaona, 3 sobe za

učiteljice i 1 radiona za šivanje. U I. katu imade 6 soba za

22 djevojke, soba za odjevanje i još jedna kupaona, jedna ve-

lika i jedna mala, pokrivena veranda. U drugoj kući, koja će

se doskora .da gradi imadu da budu smještene 2 učionice, či-

taonica, i spavaće sobe za 40

još nekoliko potrebnih zgrada za stanovanje i za gospodarske
svrhe.

Ova odlična institucija nažalost može da zadovolji po-

trebama samo jednog sasvim malenog dijela halucot i najbliža

je zadaać WIZO da školu što prije i što više proširi, da uz-

mogne primiti što veći broj kandidatkinja.

Druga veoma važna institucija je t. zv, »h ost e U u Te!

Avivu, sagradjen sredstvima, koje je donijela naročita sabim

akcija dragulja. To je škola i dom gdje se u jednogodišnjem

kurzu uče djevojke radu u svim granama kućnoga i poljskoga

posla. 30 djevojaka uče ovdje naizmjence kuhati, prati, šit;,

peradarstvo i pčelarstvo, vrtne poslove i t. đ. Zgrada ove ško-
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le smještena je u lijepom vrtu, koji se obradjuje po Soskino-

vom sistemu. Produkti vrta prodavatju se u Tel Avivu i do-

nese m'esečno oko Lst. 20, koji sc novac upotrebljava za pla-

ćanje vrtljara, učitelja vrtlarstva, a ,još preostaije viSak od' Lst.

6. Škola radi po najnovijim pedagoškim principima samorad-

nje i pokazuje lijepe uspjehe. Djevo/ke Jz ove škole odlaze na-

kon dovršenja kurza u kuhinje raznih radničkih grupa.

Treća institucija, koja je gotovo po cijelo; zemlji raspro-

stranjena je skrb za majke i dojenćad. U tim insti-

tucijama dobivaju neuke majke stručne pouke i savjeta o nje-

zi i odgoji djece. Od kolike je važnosti ova institucija može se

shvatiti, pomislimo li na veliku zaostalost i praznovjerje koje

vlada svuda na Istoku. U toku je akci a da se sagradi vlastiti

ćora, jer se sada moraju da plaćaju visoke najamnine. Os;m

s-vjetima pomaže WIZO i stvarno dijeleći mlijeka, odi ela 5

životnih namirnica makama uz jeftine cijene. U dijaspori slo-

žili su se šivači cercli gdje su se zgotavljale higijenske haljine

za majke i djecu, pa su majke napokon uvidjele da je ovo odi-

jelo mnogo bolje za njihovu djecu, negoli debele vunene ha-

ljine, u ikoje su ih prije umatale.

Iz ovoga kratkog opisa vidimo, da je WIZO u kratko vri-

jeme svoga opstanka učinila mnogo i, što je glavno, sve su

njene institucije u skladu s ipnffikama i potrebama zemlje.

Pročitamo li koji najnoviji povjerljivi izvještaj o položaju

žene 1 radnice u Palestini vidjet ćemo, da pred nama stoje

još velike i teške zadaće. Premda je u Pallestini kao nigdje

drugdje uspjelo ženama, da udjU u sva zvanja, pa tako prema

jcdnom izvještaju nema u Palestini nijednoga zvanja, u kojem

ne bi bilo već i žena, a ipak je nezaposlenost velika: danas

iroade ciko hiljadu žena. koje su dijelom nezaposlene a dijelom

posve neredovito uposlene u tako zvanim radovima za nuždu.

U zeirfjji vlada uvjerenje, d'a je nabliža potreba osnivanje dk>-

moiva za radnice, gdje bi našle utočišta one radnice, koje su

prisiljene da rade za veoma malenu nadnicu. Druga je veoma

važna zadaća; podupirane već postojećih ženskih farma i os-

nivanje novih.U Galutu valja posvetiti veliku pažnju izobraža-

vanju halucot; ovo je jedna od najvažnijih zadaća WIZO.

U nas hi u svakom većem m'estu trebala d'a se osnuje

grupa zemaljskog saveza. WIZO. Zadaća tih grupa bit će dvo-

jaka. Prva i najvažnija dužnost cijonističke žene u nas jest

kulturna t.j. ona mora veliku pažnju da posveti domu i odgoji

djece u
židovskom cijonističkom duhu. U mnogim slučajevima

to je dobrano teško, jer ni majke same nema u solidnog židov-

skog znanja. Zato će hiti prva zadaća naše organizacije, da u

radnim grupama upozna naše žene i djevojke sa svim vredno-

tama židovske kulture. Potrebu ovakovog rada uočila je i

WIZO pa je na svojoj zadnjoj konferenciji u augustu o. g. od-

lučila da osnuje centar za kulturni rad u Wienu. Na) čelo toga

rada postavila je dr. Martu Hofmann, koja je u bečkim cijoni-

stičkim krugovima poznata kao vrijedna kiifturna radnica,. Ona

još nije posve izradila svoj program, ali neke stvari već je us-

tanovila kao najbliže zadaće toga kulturnoga centra. To je os-

nivanje jednog arhiva za ženski rad, u kojem treba da se sa-

kuplja sve što bi na kulturnom' i praktičnom polju provele

žene kao po'ed'inci i kao grupe. Nadalje je dr. Hoffmannodlučila

da se izda Almanah židovske žene, u kojem treba da se sakupi

sve što je u cijonističkom pokretu a i u drugim socijalnim insti-

tucijama učinila židovska žena.

Organizaciju kulturnog rađa zamišlja gdja Hofmann tako,

da se u svakoj zemlji nadje po jedina žena, koja će s njom sta-

jati u direktnoj vezi, m ove će žene sa svoje strane .opet svaka

stvoriti za sebe krug saradnka.

U radu naročita se pažnja ima posvetiti djevojkama.

Djevojke treba da pristupe .organizaciji WIZO., ali mogu po

želji i prema potrebama da čine posebne sekcije.

Jedna od najvažnijih kulturnih zadaća kod' nas bit će, da

se u svim mjestima, gdje to još nije učinjeno, osnuju dječja

zabavišta.

Inicijativa, koja je dovela do konferencije naših cijonistki-

nja u nedjelju dne 17. oktobra, treba da ustraje. Pristupit će se

doskora or garniratomom radu u
smislu odluka te konferencije.

Do godine moći ćemo jamačno, da ukažemo na koji pozitivni

rezultat u tome pogledu.

Gosp. F. Reiner govori zatim o potrebi .organizovanja

kontakta s javnošću naročito nežidovskom. Preko štampe

treba javnost upoznavati s važnim dogodjajima, problemima i

uspjesima pokreta. Trebao bi da se osnuje dobro organizovani

referat za štampu, koji bi stajao u vezi s referatom za štampu

kod vodstva Svjetske Cijonističke Organizacije u
Londonu.

Jačanje nutarnjega kontakta u samim našim redovima valja

pomagati radom od čovjeka do čovjeka.

Iza toga prelazi se na dalju tačku dnevnoga reda; izvješ-

taji kontima. G. Pollak izvještava, ispred budžetne ko-

misije. G. Pollak tumači nedostatke dosadašnje organizacije

financiranu Saveza i obrazilaže dva prijedloga o novom na-

činu u tome radu. (Prijedlog) g. Spitzcra kao prijedlog Radnoga

Odbora i prijedlog beogradske delegacije; vidi »Židtaiv« br. 43 )

■i tumači nacrt budžeta, koji predlaže komisija Vijeću na pri-

hvat. U diskusiji o budžetu sud elovala su gg. David Spitzcr,

koji ije u oduljem govoru branio svoj nacrt ,o stalnom plaćanju

mjesečnoga doprinosa Savezu, Avram Koen, koji zagovara beo-

gradska prijedlog, đr. Cvi Rotbmuller, g. Lav Stem, g. David

Alikalaj i g. Pollak kao referent komisije.

Nakon što su u budžetu promijenjene neke stavke prim-

ljen je budžet bez (promjene u konačnoj svoti. (Vidi »Židov« br.

43), a iza toga prešlo se na izvještaje referenata permanen-

tne komisije. Referent bio je g. dr. Šalom Freiberger. Re-

ferent kanđidacione komisije bio je gospodin dr. Nikola Toi-

naiuer. Prihvaćene rezolucije objelodanjene su u 43. bro,u »Ži-

dova«.

G. prof. Pazi Goidinann u kratkom je govoru pozvao sve ju-

goslavenske cijoniste da živo poirade za izgradnju Erec Jisraela.

U zaključnoj riječi g, dr, Alkalaj zahvalio se svima, koji su se

trudili oko organizovanja Vijeća a naročito domaćinu, driištvu

»Makabi« u Zagrebu. Posebice uputio je g. Alkallaj gosp. Ro-

senbliithu izričaj odanosti jugoslavenskih cijonilsta Egzekutivi

Svjetske Cijon, Organizacije i zahvalu što nam je poslala na

Vijeće upravo g. Rosenblutha, r

Nakon završnih riječi g. dr. Alkalaja ustaje kongres i

pjeva »Hatikvu«.

ŽIDOVSKO AKADEMSKO NARODNO DRUŠTVO

»JUDEJA«.

XXIX. redovita glavna skupština održaće se

u subotu (6. XI.) u 8 i pol sati na večer u vijećnici

bogoštovne općine.

Dnevni red: 1. Otvorenje; 2. Tajnički izvještaj;

3. 'Blagajnički izvještaj; 4. Izvještaj revizora; 5.

Apsolutorij; 6. Izbori; 7. Eventualija.

Pozivamo i ovim putem sve seniore i članove,

da izvole prisustvovati skupštini. Odbor.

FAŠISTIČKE KOMBINACIJE.

Ekstremni fašistički organ »Lavore d" Italia« domo lje fe-

nomenalni članak u kome optužuje Židove, da su začetnici ma-

nifesta o slobodi gospodarstva, koji su potpisali industr;jalci i

bankari Velike Britanije, Udruženih Država, Francuske, Nje-

mačke i drugi. Kaže, da manifest izvire iz spletke internacio-

nalnoga židovstva, koje hoće da kontrolira sve zemlje. Ne će

li ta židovska .ofenziva prestati, smatrat će Židove neprijate-

ljima Italije, pa će s njima tako i postupati!?

NUMERUS CLAUSUS U VILNI.

Viloa, 30. oktobra, (dIA) Jučer je ovdje odlržana gran-

diozna protestna skupština židovskoga gradfanstva protiv nu-

merus claususa. Praksa numerus claususa bila je u ovoj go-

dini vrlo oštra. Židovski studenti odbijeni su u masama sa

sveučilišta, ipa su svi ti dogadjaji izazvali opće negodovanje i

ogorčenje.

125-GODIŠNJICA NAJSTARIJE SINAGOGE U AMERICI.

New-York, 27. oktobra. (JITA) Dne 25. oktobra bilo

je 125 godina, što postoji u Filadelfiji sinagoga »Rodef-Šalom«.

Sinagogu su ig. 1892. osnovali nekolicina židl. useljenika iz Polj-

ske i Njemačke. Danas ide ova sinagoga mediju najbogatije i

najpoznatije sinagoge u Americi.

BRANDEIS 70 GODINA STAR.

Poznati američki pravnik i član vrhovnoga sudišta Udru-

ženih Država, Louis D. Brandeis, slavi dine 13. novembra

o. g, svoju seđamdcsetgodišnbou. Taj će dan cijoništi Amerike

proslaviti, premdla se Brandeis zadhtfih godina povukao od

cijonizma.
Tom prilikom sjećamo naše čitače, da ije Brandeis bio

onaj, koji je 1920. g. predložio u Londonu, da se i necilfonisti-

ma ompguoi pristup u Cijon. Organizaciju i uopće zagovarao

saradnju s necijonistima.

Mnoštvo štovalaca upisala je Brandeisa u Zlatnu Knjigu

Žiđ, Narodnoga Fondla.

JUBILEJ MAKSA REINHARDTA.

Ovih dana proslavio ije 25-goddšnjicu svoga kazališnoga

rada čuveni kazališni redlaitelij Maks Reinhardt,

Maks Reinhardt ije Židov. Prije nekoliko decenija dlošao

je u Berlin i tu ije nakon 'kraćega vremena svoje ime Goldberg

promijenio u Reinhardt.

Poznati a ijedan od najnaprednijih i najpoznatijih naklai
nih zavoda, S. Fischer Verlag u Berlinu slavio je prošle nedj.
I e 40-godišniicu svoga osnutka.. Osnivač zavoda ije S. Fischer
madžarski Židov, koji je došao u Berlin osamdesetih godini
proŠoga stoljeća.

Iz štampe

»DOM« 0 ŽIDOVIMA U PALESTINI. I

Glavno glasilo Hrvatske Seljačke Stranke »Dom« donosiI
u svom 43. broju (od 27. oktobra 1926.) ovu interesantna I
bilješku: I

»Glasoviti' engleski pisac Henrik Nevinson boravi I
sadai u Palestini i: odanle šalje književna pisma, koja inudnß
veliku kulturnu i političku vrijednost. Tu sad! saznajemo, I

d'a su u Palestini tri službena jezika; engleski, arapski i I
židovski'. Ali u onom dijelu Palestine, gdje se nastanjuju I
oni Židovi, koji se vraćaju ratarstvu i kop itu osnovaše

I

uzorne seljačke naseobine, tu je službeni jezik samo žj. I

dovski. Ovamo dodijoiše Židovi iz Rusi e, (Njemačke, Polj. I

ske i Čehoslovačkc i pređi njima je stajala teška zadaća I
dd opet nauče jezik svojih pradjedova, u kojem su se sa- I

mo molili, da obično nisu ndštai razumjeli, jer su inače go- I

vorili ili njemački ili jezik dotičnoga naroda, medju kojim I

su živjeli. I gle, rodoljublje tih Židova je toliko, da su ve-
I

likom većinom naučili stari židovski jezik, a ljubav njih,ovj I

k pradjedovskoj zemlji takva je, da su već do sada stvo- I

rib prava čudesa u naprednom (poljodjelstvu«. i

ČAVRLJANJE »NARODNOGA DJELA«, I

»Narodno Djelo« u Zagrebu ostaje dosljedno u svom an- I

tisemitizmu, i piše kao i n'egovi sumišljenici po svoj Evropi I
o »židovskoj pozadini sukoba u državnoj politici« u Rusiji. Tu

se piše o tome, da svjetska štampa stoji pod uticajem Židova

odnosno njihovoga novca, pa da se zato dosada nijesu sa-

znavali pravi razloži sukoba u diržavnoj komunističkoj po-

litici u Rusiji, I sadi eto otkriva dovitljivost redakcije u Ka-

čićevcj ulici senzaciju; Židovi, Židovi su po sri'edi! U Rusiji se

radi o tome hoće li Židovi biti potisnuti od svoga utioaja ili ne

će. Zai »Narodno Djelo* jpš je uvijek dovoljno svježa ocrtana

floskula o tome, da Židovi komuniste teže za svjetskim pre-

vratom, kojemu bi bila prava svrha,, da se udruže svi l Židovi,

pa da zagospoduju svijetom.

E da; zato židovski komuniste i vole toliko svoju židov-

sku braću u Rusiji i sve cijoniste. Ali odakle da redaktori

»Narodnoga Djela« znadu sve ovo. Bilo bi previše.

Povodom Saveznoga, Vijeća, »Narodno je Djelo« doncjelo

one dlvije notice, (prenosimo sa svim grješkaroa):

Židovski svijet.

»Na 17., 18, i 19. oktobra održat će se u Zagrebu

skupština cionista u Jugoslaviji. Najvažniji će referat biti Dra-

gutina Stednera: Cionistički pokret, dra. Šakama Freiberger.i;

Kultura, dra Evija Rotbmullera; Mladost, dra Aleksandra

Lichtai; Palestina s osobitim obzirom na novu Chahiz-nasca-

binu u Djedi iz Jugoslavije; Jule Weinerove: Cionistički rad

žena.

Odabrani lje »narod« uvjeren da je odabranu zemlju na-

šao u Jugoslaviji, pa zašto da se sele u Palestinu. Zagrebački

cionistički pokvarit će i one pristojne iz Bosne i Srbije.

Skupštinu će otvoriti predsjednik saveza dr. David Al-

kalalj«.

»Kongres cionističkog saveza. Kongres cionističkog sa-

veza, nakon višednevnog zasjedanja, završio je svoj rad. 0 Pa-

lestini se mnogo raspravljalo, ali nije donesena nikakva od-

luka, da bi se možda naši Židovi iseljivali u svoju domovinu.

Oni će radije podupirati našim novcima svoju đbmovinu. Stoga

gledišta bilo je i glavno težište raspravljanja na osnivanju fon-

dova. Glavna je stvar novac.

Ne znamo zašto je predstavništvo gradjanske i vojne vla-

sti đofiazilo da pozdravi kongres.«

* #

I ovo da se zove narodno djelo! Šaren' li je božjl

svijet.

Iz Jugoslavije

Nadrabin dr. C. P. Chajes

dolazi u Zagreb

Vodstvo austrijske cijon. organizacije u Beču

izvijestila nas je brzojavno, da se bečki nadrabin

dr. C. P. C h a j e s, sadašnji član i bivši predsjed-

nik Akcionoga Komiteja Cijon. Organizacije, član

Kuratorija Hebrejskoga Univerziteta u Jerusoiimu

ljubazno odazvao pozivu iz Jugoslavije, pa će u

nedjelju dne 14. ov. inj. ujutru stići u Zagreb beč-

kim brzim vozom. Zasada još nije stalno hoće li g.

nadrabin Chajes posjetit još koje mjesto u Jugo-

slaviji.

�

Dr. Chajes čuven je kao govornik. U cijon. redovima pn

je vazda bio u frontu, a od svih poštivao i voljen uživa u po-

kretu naročito mjesto. Pozdravljamo od svega srca njegov do-

lazak.

Javni zbor, na kojem će govoriti dr. Chajes o temi: »Za-

što sam cijonista««, btt će u nedjelju dne 14. o. mj. Mjesto i

tačno vrijeme javit ćemo u naredbom broju.

Akcija za Keren Hajcsod

u Požegi

USPJEH PROF, PAZI-GOLDMANNA.

(Od našega dopisnika).

U četvrtak 20. o. m. posjetio je naš grad! h. Joško Rosen-

bcrg u stvari dlolaska izaslanika Kuratorija Keren Hajesoda il

Jerusofema g, prof. Salem Pazi-a. Istoga dana održana je sjed-

nica svih mjesnih jevrejskih društava pod predsjedanjem gosp-

dra Oskara Brichte, na kojoj je h. Rosenberg razjasnio svrhu

dolaska profesora Pazi-a.

U nedjelju 24. X. poslije podne stigao je g. profesor Sa-

lem Pazi-Goldmann u pratnji gdjice Olge Platzner, te je ui p*l
'

sutnosti ovećega broja jevrejskih gradjana i cjelokupne omla-

dine, održao u hramu svo : e predavanje. Prije samoga 7rc

davanja, pozdravio je gosta predsjednik Žid. Bog. Općine g. c^r’
Brichta sa nekoliko riječi, na što je g. Pazi plastički i uvjerlji-

vo prikazao stanje u Palestini i dužnosti Jevreja u galutu, da

pomažu braću ti prednjemu frontu izgradnje.

Na večer istoga danal, u pola devet sati sakupio se pono

va lijep broj Jevreja nai prijateljskom sastanku. Profesor Pazl

je i ovdje mnogim primjerima paralelama i pričama prikazao

stanje u Palestini i stanje Jevreja u Galutu. Na ovom je sa-

stanku pozdravljen od ggj Frima, M. Haasa i M, Gerškovi>.a

sa strane M. C. 0. i »Hagibora«. Gdjica Olga Platzner tako-
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■ pozdravljena sa strane spomenute gg. zahvalnije se i obra-

Hsotcijalno 031 jevrejske majke, da i one porade oko toga,

Umješno odgaja svoju d'ecu kao jevrejsku, kao i da utiču

v(>; e muževe. Gdjica Platzner potkrijepila je toplim riječi-

jßsVoj poziv obraća,ući se ppsebice na ženu u cionističkom

■„tu. Predavanje g. profesora Pazi-a imalo je mnogo mo-

<
3 usp eha. G. Spitzer, i ako je neciijonista, pozvao je svo-

■•tfradanc, Jevreje da se odazovu pozivu g. Pazi-a u pu-

■ mjeri.
H JJ ponedjeljak 25, X, održala je omladina veliki sastanak,

B -ailcom Platzner i g. Hugo Adler-om K. H. akciju, ko a je

Htvcla slijedeće rezultate: starih dugova übrano 15.890.—,
■ obaveza' sakupljeno za 33.270.—, što je za naše prilike

H
e nego dobar rezultat. U gotovu übrano 34.800.—.

■ I U ponedjeljak 25. X. održala je Omladina veliki sastanak,

■ kojemu su govorili g. Pazi, g. M. Haas i gdjica Platzner.

I U utorak na večer održan je sastanak, na kojemu je gosp.

■ Pazi govorio o načinu ul'bška privatne inicijative u Pale-

B; kao i o
nekim dlrugim aktuelnim pitanjima. G. dr. Oskar

Bichta zahvalio se prof. Pazinu na posjetu i pozvao ga da nam

dodije. Reasumira.jući sve, treba da- istaknem, da je uz ve-

li materijalni uspjeh moralni veći. Ovaji puta se pokazalo ija-
I da je uz propagatore izvrsnih kvaliteta g. profesora Šalem

Ih-a, propaiganda putem Keren Hajcsoda veoma dobra. Kad

Idd nas češće dolazili ovakovi ljudi, ne bi u Požegi ja-

Brno bilo Židova, koji bi odbio ma koji zahtjev u korist

»■restva. (Z. B.)

Nlš.

Boravak g. Leovića.

N i š, 25. oktobra.

Prekjučer 23. o. mj. doputovao je ovamo iz Beograda g.

Sitna Leović, polpredscdnik tamošnjeg ppveremšlva KKL.

Cilj njegovoga dolaska bilo je sondiranje terena za rad

osiguravajućeg odelenja Karen Kajemeta. Gosp. Leoviću po-

mogao je mnogo g. Leon Eškenaizi.

Povodom boravka gospodina Leovića, održalo je omla-

dinsko udruženje »David« sastanak, na kiojemu ,je g. Leović

govorio o svrsi i potrebi omladinskoga rada. Izrazio je svoju

radost što kao prvi gradjanin cijonista govori u novom domu

društva. Omladina treba dia prikuplja materijalna sredstva i

đla bude sasvime siolidlarna s halucima, pioniri mai našim, što

glrade doma);u.

Zatim je g. Leović govorio o radu izmedju Aškenaza i

Sefarada. Razlika, koja danas posto'i potiče od uticaja l naroda

i zemalja gde se iivclo, Aškenaza l živjeli su u kulturno napredni-

jim zcmfljamai Sefardi treba dvostruko više da rade,, dia dopru

do Aške naza.

Gosp, Leović ijoš :je upozorio na važnost naših jevrejsldh

■listova, a naročito je pohvalio i preporučio omladini »Haaviv«.

Gosp, Ešlkenazi zahvalio se g. Leoviću za njegove reći.

Društvo »David« želi da pođržaje pevački zbor, ali

nema materijalnih sredstava. Zbog toga ije jednoglasno pri-

hvaćen zaključak, dia svaki član da u tu svrhu mjesečno koliko

može; izmed'ju 5 do 50 Din, G. Leović oduševljen požrtvova-

njem omladine i sam je pridonio 100 dinara.

Ovih dana započeli su društveni časovi nacionalne jc-

vrejske istorije, a ove nedjelje stvara se biblioteka udruženja.

Pokazalo se, da česti pohodi pojedinih ličnostil mnogo po-

mažu radu omladinskih društava.

Omladinac.

ČAKOVAC.

U nedjelju dne 18. ov. mjeseca održalo je Židovsko Omla-

dinsko Društvo kako smo već to prije javili izvanrednu glavnu

skupštinu, jer se više odbornika zahvalilo zbog odlaska iz naše

sredine.

Dobro posječena skupština, kojoj je predsjedao naš pred-

sjednik h. Jungvvirth izabrala je ovaj odbor: Predsjednik:
Otto Jungwirth; potpredsjednik; Katz Anna; tajnik; Hof-

fmann Jeno; blagajnik; Hirschohn Ladislav; knjižničatikai; Ke-

lemen Žuža. Odbornici; Pavao Weiss, Magda Guttmann, Ladi-

slav Politzcr, Bržika Kovao i Ivan Sternberger."Kulturni refe-

rent; Rabin dr. Ilija Gruenw»ld: povjerenik za KKL: Jeno

Hoffmann; povjerenik za »Hanoar« 4 »Židov«: Pavao Wei»s;

povjerenik za »Haaviv«: Laci Hirschohn.

Nakon toga predsjednik zahvalio se u ime novog odbora

i obećao da će ovajl istim elanom i energijom voditi1 društvo i

nadalje, kako je to dosadašnji odbor činio.

*

Isti dan održala je i naša Bog. Općina svoju izvan-

rednu glavnu skupštinu. Naime za tjedan dana slavit će naš ob-

ljubljeni natkantor g. Lavoslav Katz svoj 25-god. jubilej. Za-

ključilo se da se taj jubilej g. natkantora proslavi na svečani

način. Ujutro održat će se svečana služba Božja, zatim će u

dvorani općine, koja 6e Ziai dva tjedna biti potpuno dovršena,

održati svečana izvanredna glavna skuština.

JEVR. SEF, STUD, KLUB »ESPERANZA« U ZAGREBU.

Na red. glavnoj skupštini Jevr. Sef. Stud. Kluba dne 16.

X. o. g. izabran je slijledeći odbor: Predsjednik: Avrsm Pinto,

cand. phil.; potpredsjednik; Samuel Kamili, stud. iur.; tajnik:

Jakov Atias, stud. phil.; knjižničar: Eliezer Levi, stud. phil.;

blagajnik; Jakov Kabdljo; odbornik: Alber Abinun, stud. ekon.

com.
Pročelnik za sekdju ladino: Montijas, aps. med.

Društvo je promijenilo ime u »Esperanzai«.

Promocije, Na Tehničkoj Visokoj školi u Zagrebu promo-

viran je na čast inžinjera gradjevinarstva naš sumišljenik i član

Jevrejskoga sef. stud'. kluba »Esperaaza« u Zagrebu g. Sala-

mon 0 vadi a. U subotu dne 30. oktobra promovirao je na

zagrebačkom univerzitetu na čast doktora sveukupne medici-

ne naš sumišljenik i član spomenutoga kluba g. Jakob Alta-

ra c. Srdačno čestitamo.

ŽID. OML. KOLO U ZAGREBU.

U nedjelju 7. o. mj. u 2 i poli satai bit će redovni društve-

ni sastanak. H. Joel Rosenberger održat će tjedni refe-

rat; M. dr. Cvi Rothmuller govorit će o »financijskoj po-

litici Cijonističke Organizacije«; M. Alfons Herzog čitat će

novelu Davida Frišmana »Gjepaič drva«. Gosti dobro d,ošli.

Dopisi iz Beograda
■ (Od) našega izvjestitelja).

II SKUPŠTINA MESNE CIJONISTIĆKE ORGANIZACIJE

I U BEOGRADU.

I U nedelju 31. oktobra o. g. održala je MCO u Beogradu

Hvr> u godišnju skupštinu odlično posećenu kako odl gradjanstva

H !po delegatima raznih jevrejskih ustanova. Osim ustano-

■ bili su prisutni i gg. rabini i g. dr. D. AOkalaj. predsjednik

Haveza Cijonista.

■ U deset i pol časova predsednik MCO. gosp. dr. Pops,

Hcšto je pozdravio delegate i prisutne i, naglasivši potrebu sa-

■adnje svih lokalnih ustanova, otvorio je skupštinu sa slede-

Him dnevnim redom:

I 1. Pozdrav predsedinika; 2. referat o Saveznom Veću Sa-

Heza Cijonista Kraljevine SHS održanom 17.—-19. oktobra o. g.

Ii Zagrebu; 3. izveštaj sekretara o radu .organizacije; 4. izveš-

laj blagajnika; 5. diskusija i razrešnica; 6. izbor nove uprave;

B. eventuadije.

I Zatim je gosp. dr. Albala refertsao o Saveznom Veću

Kaveza Cijonista održanom u Zagrebu. U svom vrlo lepom i

Iscrpnom giovoru g. dr. Albala izložio je tok i rezultate rada

lav. Veća s obzirom na učešće beogradskih delegata. Izjav-

ljuje, da je za žalenje činjenica, dai neke .pokrajine nisu nikako

■bile zastupljene. Osim Beograda, zastupljenog sa zavidnim bro-

■od 14 delegata i Niša sa 1 delegatom, ni Južna Srbija ni Voj-

Ivodina, pa ni Bosna nisu poslale svoje delegate na kongres.

Naročito podvlači kao važnu činjenjem, prisustvo g. dr. Feliksa

Rosenbliitha, delegata. Cijomsfioke Egzekutive. U svom refe-

ratu obuhvata sve momente, koji se odnose na poffiAički polo-

žaj nai odnos prema mandatarnoj vlasti, KK, KH, šekel imigra-

ciju itd. 0 KH je govorio opširnije s obzirom na fakat, da se

uprava Kuratorijuma nalazi u Beogradu i izneo je uspeh Kura-

torijuma. Podvukao je, da je S. V. davši izraza svome zado-

voljstvu za uspehe KH. izrazilo zahvalnost Kuratorijumu, a na-

ročito g. Laizi Avramoviću. Referent, pored rezimea svih refera-

ta na S. V.-u sa zadovoljstvom konstatuje povratak g. dr.

Aleksandra Lichta za predisednaka Radnog Odbora, i dr. koji su

ušK u Radni Odbor.

Posle ovog referata, koji je primljen sa velikim zado-

voljstvom, predsednik predlaže, da se novom R. 0. u Zagrebu,

Po Šije pozdravni telegram:

»Radnom Odboru Saveza Cijonista Zagreb.

Skupština Mesne Cionističke Organizacije održana 31.

oktobra pozdravlja Radni Odbor sa na lepšim željama za

razvitak i uspeh jedinstvenog cionističkog pokreta u na-

šoj zemlji.
Predsednik

Dr. Pops.«

—■ što skupština jednoglasno usvaja.

Za ovim se prešlo na treću tačku dnevnog reda. Sekre-

tar g. David A. Alkalaju svom iscrpivom izveštaju referi-

sao je o svemu radu Organizacije od1 njena osnivanja t.

j- početkom 1923. godine do danas, jer od svog osnivanja db

ovog puta, MCO u Beogradu nije .održavala svoje skupštine u

ovako formalnom smislu, pošto se tada, jedino prilikom pr.o-

PUgande za šekel i izbora delegata: za kongres cionista, dnl.o

Prilike gradjanstvu da kritikuje rad Organizacije, Prc osniva-

nja MCO u Beogradu cionistički rad obavljalo je Jevrejsko

Nacionalno Društvo, koje je zatim prestalo, a ui medjuvremenu

đo osnivanja MCO, praktične su poslove obavljali omladinci.

Od početka osnivanja MCO pa do juna 1924. g. predsednik joj

je bio g. dr. D. Alkalaj a od tada g. dr. F. Pops, koji tu duž-

nost i danas vrši. Kad 1 se govori o radu MCO treba razlikovati

njen rad kao jedinice zemaljskog cionističkog saveza i njen

rad kao lokalne cionističke ustanove. MCO je prvenstveno

niža savezna jedinica i kao takva je dužna da vrši sve naloge

Saveza u cilju razvitka cionističke ideje i izvodjenja praktič-

nih akcija. Ova uprava nije nikad smela s uma te svoje duž-

nosti 4 uvek se starala da očuva autoritet.

Broj skupljenih šekela kretao se ovako:

1924. god'. 853; 1925. god. 731; 1926. god. 756.

U 1924. i 1925. godini MCO uložila je dosta napora da

sb prikupe i sredstva za jugoslavensku halučku farmu, tako da

ie Beograd dao za tu svrhu 80.000 dinara. Palestinska sekcija

MCO imala je u više slučajeva prilike da pomaže emigrante i

vrši potrebne intervencije kod engleskog konzula pri inđava-

nju useljeničkih odobrenja u tom slučaju.

I ako su ovi praktični poslovi samo notirani oni su često

predstavljali obilan posao. Sve ove akdje uvek su pratiti zbo-

rovi i konferencije u informativnom i propagandističkom cilju.

U 1924. g. valja spomenuti zemaljski cionistički kongres

u Beogradu koji je MCO pripremila a koji je u tehničkim pri-

premama i interesovanju javnosti opravdao velike napore MO.

1925. g. beleži nekoliko značajnih etapa u radu MO. Na prvom

mestu valja pomenuti proslavu otvaranja) jevr. univerziteta u

Jerusolimu 1. aprila te godine. Ova je svečanost svojom impo-

zantnošću nadmašila sve proslave takve vrste u Beogradu.

Drugi značajan momenat jeste dolazak gj. Usiškina, itd'. Rad

MCO kao lokalne cionističke ustanove bio je dtelanje u pro-

pagandističkom i informativnom smislu te su u tom cilju odr-

žana mnogobrojna predavanja, konferencije i zborovi.

MCO kao lokalna ustanova odlržavala je srdačne veze sa

svima jevrejskim ustanovama, u koliko je s ovima dolazila u

đ.odir. Sa Beograd1. Or g. Sefardskih Je v r e’ij a vežu je i

momenti zajedničkog rada Prilikom ijarske akcije govorio je

i njen potpredsednik g. dt. Raf. Marguliš,a za vreme šekel-

ske akcije, ona je svoim proglasima dala veću važnost radu

MCO.

Na žalost veza sa cionističkim organizacijama u unutraš-

njosti, u Nišu i mestima Južne Srbije, bila je vrlo slaba.

Težnja uprave MCO bila je, da i nejevrejska .javnost

bude obaveštena o našim cionističkim težnjama te se može slo-

bodno reći, da je zbog toga mišljenje o cionizmu u našim me-

sima vrlo povoljno.

Glavne težnje MCO bile su; što veća cionistička propa-

ganda među gradjanstvora; prganizovanje i nacionalno vaspi-

tanje naše omladine; zainteresovanje naših žena za cionizam;

ozbiljan pokušaj na hcbraizaciifi; šekelska akcija; tesna sara-

dnja sa svima našim ustanovama itd.

Ovaj referat sekretara je sa velikom pažnjom saslušan i

popraćen odobravanjem.

Zatim je g. Ivan A1 muli, u odlsustvu g. Maksa Koe na

pročitao izveštaj blagajnika.
U diskusiji, koja je zatim nastala, uzimaju učešća g. Isak

Molbo, koji skreće pažnju budućoj upravi MCO na važnost

jevr. škola za hebreizaciju, g. dr. D. Alkalaj, koji apeluje na

gradjanstvo da potpomaže rad MCO i drugih palestinskih fon-

dlova, g. Lazar Avramović, g. Šemaja de Majo, g. dir. Isakl Eš-

kenazS, koji ističe potrebu tešnjih veza sa omladinom, g. Sima

Leovič predlaže listu nove uprave i to:

Predsedniik: G, dr. Fridirih Pops,

potpredsednik: g. dt. Isak Eškenazi.

Sekretari: Samuilo de Majio i Ivan AlmulJ.

Blaganici: Maks Koen i Avram D. Levi.

Članovi uprave; Kalroan Lcbl, Sabetaj Levi, dr. David

Albala, dr. M, Munk, Isak Molbo, Sima Leovič, gjdja Laura

Hajim, gdja Julija ŠaKnger, gdjica Stelai Kadknon, gdjica Berta

Trajer, Jcsif Dalč, Avram Koen, David Mevorah, dr. RafaJlo

Rubenovič, dr. Samuilo Amodaj, Avram. Azriel, Žak Erid, dr.

Leo Rabinović, Juldus Šaltnger, David Alkalaj i Živko Šalom.

Pošto je izabrana predložena uprava i završena i posljed-

nja tačka skupština je završila svoj rad.

PRVA ZAJEDNIČKA SEDNICA UPRAVE I ODBORA CR-

KVENO ŠKOLSKE JEVREJSKE OPŠTINE U BEOGRADU.

iPrcnsa novom pravilniku, kolji pređvidja suvremeniju us-

tanovu Odbora, 1. novembra o. g. održana jc prva zajednička

sednica Uprave i Odbora Crkv.-Škol. Jevr. Opštine sefard,

obreda. U odsustvu predsedlnika potpredsednik g. dir, Solomon

Alkalaj pročitao lje deklaraciju nove uprave, koja je kod

većine naišla na povoljan prijem. Od' važnosti je„ što se u pro-

gramu predvidja gradjenje Jevrejskog Doma, koji ima

biti centralna kulturna ustanova, a u vezi s tim realizacija zaj-

ma za to gradijenje. (Zajam nudi jedna engleska kuća uz po-

voljne uslove).
Živko Ša 1o m.

SKUPŠTINA JEVREJSKOG OMLADINSKOG UDRUŽENJA

U BEOGRADU.

24. oktobra ,0. g. održalo je JSU u Beogradu svoju godiš-

nju skupštinu.
’ Iz izveštaja uprave vidi1 se, da je Udruženje, i pored ne-

dostatka lokala i indolentnosti većeg dela omladine, dosta us-

pešno radilo. Održan lje veći br.oj predavanja iz oblasti cioni-

zma, omladinskog pokreta, jevr. književnosti i umetnosti, o cio-

nističkoj organizaciji i njenim ustanovama, o privrednim prili-

kama u Palestini, o hasildrzmu itd. Skupštini je prisustvovao u

ime MCO g. đr. David Albala, koji je u Ičpom govoru isticao

potrebu .održavanja tešnjih veza izmedju starijih i raladjih i iz-

javio je, da će MCO u buduće preko svojih deleiglata pratiti rad

JO.

Izabrana je ova nova uprava:

Predsednik dr. Mcnašc Ruchvvanger; potpredsednik: Berta

Trajer; sekretari: Isak Levi i Sarina Mešulam. Blagajnici: So-

lomon Almuli i Irma Maycr. Knjižničar: Isak Kohen i Matilda

Kap,on, Poverenik za KKL; Klara Almuzlino. Poverenik za

»Haaviv« Sofika Leovič (Jovanova 73). Poverenik za »Hanoar«;

Blamka Aknuzlino. Članovi: Dr, Našim Katalan i Leo Kfopfer.

Nadzorni Odbor: Živko Šalom, dr. Rafailo Rubenovič i Klarica

Steiner.

’ Prvi redovan sastanak bio je 31. oktobra na kome jc go-

vorio g. Moša de Majo.
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REDOVITA GLAVNA SKUPŠTINA »ŽID. NARODNOG

.
DRUŠTVA« U ZAGREBU.

Židovsko Nar.odino Društvo u Zagrebu održat će svoju re-

dovitu glavnu skupštinu dne 21. XI. 1926. u 11 sati prije

podne u dvorani Izraelitičke bogoslovne Općine u Zagrebu

s ovim dnevnim redom:

1. Pozdrav i izvještaj predsjednika;

% 2. Izvještaj tajnika;

3. Izvještaj blagajnika;

• 4. Izvještaj nadzornog odbora;

5. Apsolutorij upravi društva;

6. Izbor novog upravnog i nadzornog odbora;

7. Eventualije.
Ne bude li glavna skupština toga dana radi nedostatnog

broja članova: sposobna da stvara pravovaljane zaključke, to će

se dne 28, XI. u 20 i pol sati na istom' mjestu te s istim dnevnim

redom održati ponovna galvna skupština bez obzira na broj pri-

sutnih članova (§. 9 društv. pravilai).

Židovsko Narodno Društvo u Zagrebu.

Predsjednik: Tajnik;

Dr. Aleksandar Licht v. r, Dr. Drag. Rosenberg v, r.

GOSP. DR. GAVRO SCHWARZ IZABRAN NADRABINOM

ZAGREBAČKE BOGOŠTOVNE OPĆINE.

Predstojništvo Izr. hogoštovne općine u Zagrebu odlučilo

je na svoioj sjednici dne 31. oktobra da položaj rabina g. dra

Gavre Schwarza povisi na nadrabinat.

�

Nadirabin dr. Gavro Schwarz sin) je rabina, a rodio se

13. prosinca 1872. Osnovnu i niže razrede srednjih škola svr-

šio je u Slav. Požegi, više razrede gimnazije i univerzitetski

studij apsolvirao je dijelom u Budimpešti, a dijelom u Beču,

gdje je god. 1895. promoviran na čast doktora filozofije. Židov-

ske nauke studirao je u rabinskom sjemeništu u Budimpešti.

Prvoga kolovoiza primio je rabinsku službu u Karlovcu, a ne-

dugo zatim god. 1897. položio je posljednji rabinski' ispit u Bu-

dimpešti. Prvoga februara preuzeo Je kod zagrebačke Izraelit-

ske bogoštovne opčine funkciju vjeroučitelja na srednjim ško-

lama. God. 1918. bude kao zamjenik rabina propovjednikom

u hramu. Od g. 1923. bio je dr, Schvvarz rabin zagrebačke op-

ćine, a odsada je nadraibin.

Čestitamo g. dru Schwarzu na njegovu promaknuću.

Priredbe uz Savezno Vijeće. Nekolicina gospode sumišlje-

ni-ka u Zagrebu uložila su mnogo truda u organizovanje Vi-

jeća i priredaba uz to Vijeće. Posebni odbor gospodja radio je

živo za sin-agogalni ikoncerat. Uspjeh ovoga koncerta imade se

naročito da pripiŠe ovakovom lijepom radit. Inicijativu je sve-

mu davao gosp. David Spitzer, koji se vanrednim marom

brigao za svaki detalj a poredl toga u zadnji je čas morao- da

se primi učešća i u programu koncerta i to jedinom dionicom

na čelu.

Radio koncerat kantora g. Jure. U četvrtak dne 11. ov.

mj. pjevat će za Radio stanicu Zagreb pir vi kantor zagrebač-

ke Izr. bogoštovne .općine g. Ferdinand Jura. Na programu

su Mokranjac: Hatze, Šafraaek, Grečanjihov, Lowe, Schubert,

Leoncavallo i Rossini. Za glasovirom pratit će g. Juru g. Žiga

H-irschler.

Gosp. kantor Jura uživa kao pjevač veoma dobru repu-

taciju. Svojevremeno bio je članom solistom bivše Dvorske i

sadašnje Državne Opere u Berlinu i učitelj pjevanja, G. Jura

dat će u skoro vrijeme koncerat židovske muzike.

Roza ud. Sonnenleld. |

U Zemunu preminula je dne 31. oktobra u visokoj staro-

sti gdja Roza ud. Sonnenfeld, te je sahranjena dne 1. no-

vembra uz brojno učešće cjelokupnoga gradjanstva. Pokojnica

bila je mnogo godina predsj. a zatim začasna predsj. Jevr. gosp.

dobrotvornoga društva, te je dugi svoj život posvetila djelima

dobrotvornosti i čovjekoljubivosti. Odgojena u židovskoj tradi-

ciji, čuvala ju je brižno i onda., kad je sve oko nje davno na nju

zaboravilo. Puna prave židovske pobožnosti, ulijevala je svo-

jom čistom, širokom dušom u sva patnioka srca zraku nade u

bolju i ljepšu budućnost. Vazda pripravna, da pomogne sirote

bila je najljepša nagrada za neumorni trud, kad je mogla vidjeti

uspjeh svoga rada. S pokojnicom nestaje ponosna Židbvka,

koja je punom rukom uvijek podupirala svako židovsko nasto-

janje. žena, koja je svim bićem svojim bila odana svome na-

rodu, Tijelo pokojnice sahranjeno- je na zemunskom groblju uz

brojno, upravo veličajno učešće jevr, i nejevr. gradjanstva u

ponedjeljak dne 1. novembra. Nad grobom održali su lijepe go-

vore nadrabin g, dr, Urb a c h i gdja Lujza dra Arnolda

Sch6 na, tajnica Jevr. gosp, dobrotv. društva. Kantoralne

funkcije obavio je natkantor g. Kačka.

Josip Weass. |

U nedjelju dne 31. oktobra umro je u Zagrebu u 75 god.

svojega života gosp. Josip Wei s s, otac našega sumišljenika,

uglednoga trgovca gosp. Norberta Weissa, Smrtni ostaci po-

kojnika sahranjeni su uz učešće rodjaka i brojnih znanaca i

štovatelja u utorak dne 2, novembra na Mirogofu. Neka mu je

laka zemlja. Rastužcnoj porodici izričemo naše saučešće.

| Marija Hahn, rodjena Steiner.

Dne 2. novembra preminula je u Koprivnici u visokoj sta-

rosti od 94 godine gdja Marija Hahn, rodjena Steiner, udova

negdašnjega židovskoga učitelja u istom mjestu. Pokojnica je

baka člana Radnoga Odbora Saveza Cijoni-sta g. dr. 0. Spiegle-

ra, predsjednika Zemaljske Komisije KKL i tajnika Uprave Ke-

ren Kajemeta g, dr Cvi RotKmiiHera. Brojna porodica s mnogo

se štovanja skupljala oko starice koja je do zamjemo visoke

> starosti očuvala svježinu duha. Vazda se brinula da joj djeca

’ i unučad1 živo prianjaju uz židovstvo.

Tijefo pokojnice sahranjeno je dne 3. ov, mj. na groblju

u Koprivnici. Rastuženoj porodici izričemo naše saučešće.

Konferencija cijon. žena iz Jugoslavije
dne 17. oktobra u Zagrebu

U nedjelju dine 17. oktobra održana je uz Savezno Vijeće

Saveza Cijonista i konferencija naših cionističkih žeaa. Svrha

konferencije bila je: stvaranje zemaljske organizacije Svjetsko-

ga: Saveza Cijon. Žena (Womens International Zionist Organi-

sation), budući da veliki dio mjesta nije bio zastupan, odustalo

se od' stvaranja odlliske o osnutku zemaljske organizacije, pa

se raspravljalo o mogućnostima i potrebi rađa naših cijonistki-

nja. Sistemalizovanje toga rada raznim organizatomim mjera-

ma imalo bi s vremenom da dovede do osnutka federacije

Svjetskoga Saveza Cijon, Žena.

Inicijativu za konferenciju dao je Radni Odbor Saveza

Cijonista i to u momentu, kad je sa druge strane i kod nekih

gospodja u Zagrebu bilo, u užem krugu, govora o organizova-

nju rada cijonisitkinja u Zagrebu. Radni je Odbor angažovap za

ovio pitanje gospodjicu Julu Weiner, koja je u saradnji s taj-

ništvom Radnoga Odbora vršila pripreme za konferenciju i vo-

dila korespondenciju s centralom WIZO u Londonu, U Zagre-

bu se nedjelju dana prije Vijeća održala konferencija užega

kruga zagrebačkih cijonistkinja na kojoj je govoreno o pitanju

organizovanja ženskoga cifonističkog rađa u Jugoslaviji a naro-

čito u Zagrebu Ova se konferencija sa glasila u tome, da se za

rad usvoje načela WIZO, Konferencija je izabrala Pripremni

Odbor, koji će raditi sve do konstituirajuće skupštine udruže-

nja cijon, žena u Zagrebu. Ovaj je Pripremni Odbor odredio

dnevni red konferencije cijon. žena iz Kraljevine i sastav bi-

roa konferencije.

Konferenciju cijon. žena iz Jugoslavije otvorila je u Vi-

jećnici bogoslovne općine u 5 sati poslije podne gospojica Mir-

jani Weiller razloživši zadaću žene u židovstvu i cijon. po-

kretu i potrebe organizovanja cijon. žena u svrhu intenzivira-

nja njihovoga rada. Zatim je na hebrejskom jeziku pozdravila

prisutnu gg.; Feliksa Rosenbliitha i prof. Pazi Gold-

m an’na, i predsjednika zagreb. MCO g. dr. Lichta. Iza toga

izabrala je konferencija predsjedateljem gdju Veru Ste i n,

koja je zahvalivši se na izboru podijelila riječ gosp. dri Lichtu,

koji je izrekao ovaj govor:
*

»Gospodje!

Moram dla kažem, da sam ovim sastankom neobično dir-

nut. Imam .osjećaj, da sam skrenuo u jednu čistu, doista čistu

atmosferu, koja je sva prožeta plemenitim osjećajima, i u kojoj

uticaji svakidašnjice ne igraju vidnu ulogu.

Ja sam čvrsto uvjeren, da ovim zborom, da svakim poje-

dincem1, koji se odazvao Vašem pozivu, vlada čisto, posvema

čisto čuvstvo, i da to. čuvstvo nije pomućeno nikakovim sitni-

čavim interesima. »Čuvstvo«! to je danas riječ, koja je izgubila

pravu vrijednost i značenje u općoj vrevi, u kojoj su svi za-

uzeti jagmom za namicanjem materijalnih sredstava.

Naš se cijonizam srozava n mozgovnom razglabanju. Ne

pustim mozgom, već jedino zamahom čuvstava moći ćemo da

se uzdignemo. Nije za nas još došlo doba, da bismo mogli pre-

zreti ovaj najjači movens, koji stvara akcije i djela. U nacijskom

životu, isto tako kao i n životu pojedinaca, u našoj unutraš-

njosti, presudnu vlast ima emocioni momenat. I ovaj je zbor po-

krenut ovakovim ’ emocionim momentom i zbog toga vjeruiem,

čvrsto vjerujem, dla će donijeti uspjeha. Neka i ne bismo šuštim

logičnim razglabanjem vodili matematičke dokaze za opravda-

nje naših nazora i ciljeva, to ima jedna krvna logika, što stoji

nad1 tom logikom mozgovnog mebanizmac čuvstveno shva-

ćanje. I naročiti primjer za toi čuvstveno shvaćanje jest sve na-

še cijonističko htijenje i težnja k visokim obnovmm idealima.

Isticanje ove emocijone strane moglo bi da izgleda upravo fe-

mindnim momentom u cijomzmu, ako bi »muški« značilo samo

šušti razbor. Kad bismo imali svoju domaju osiguranu, mogli

bismo sebi priuštiti, da jedino trezvenom stvarnošću rasprav-

ljamo o suštini materija. Dok je sve u bivanju, d,ok je još, tako

reći, kula u zraku, smijemo, pa i moramo da se zanašamo pu-

tcviraa idealta, putevima svojih čuvstava. I zbog toga pozdrav-

ljam od svega srca, iz sve duše i sv.om čistoćom svojih osje-

ćaja, Vaše nastojanje, što ga vidim pred sobom. I vjerujte, ni-

šta mi ne može biti bliže od ovog Vašeg pokušaja, nošenog

tolikom čistoćom i predanosti. Ja vjerujem, da će ovo nasto-

janje djelovati ne samo na buduće, nego i na preživjele nara-

štaje, vjerujem čvrsto u uspjeh ove ženske organizacije. Bilo

je doduše već ranije sličnih pokušaja u nas I svi su oni oba-

mrli. Ali ja držim, da to .ovaj puta ne će biti! Vi ste osjećale,

da cijonizam, cijonizam poleta i zanosa, nije više spremljen u

nas dobro. Vi ste to shvatile i uzele ste na se, da ga opet oži-

vite. Na Vama je, da ispunite ovu golemu prazninu u našim

redovima. Mi smo otupjeli! Na Vama je, da unesete novog

zanosa!

Dozvolite mi. da Vam od svega srca zahvalim, što ste se od

sopstvene pobude ovdje sastale, da Vam blagodarim, jer ćete

svijesno izvršiti zadaću, koju ste sebi namijenile«.

Živo odobravanje popratilo je riječi g. dr. Lichta.

Iza toga uzeo je riječ g, Feliks Rosenbliith i izrekao

informativni govor o zadaćama i radu Svjetskoga Saveza

Cijon. Žena.

Poštovane gospodje!

»Jezične su razlike upravo simboli za položaj, u kome se

nalazi židovska narod. Ali ipak postoji točka, u kojoj se sastaju

sve misli i osjećaji: to je Erec Jisrael. Radosna je činjenica, đa

su ovdašnje žene shvatile potrebu stvaralačkog rada pri djelu

obnove EJ i da žele saradjivati u WIZO. Poznajem ovu orga-

nizaciju, koja željeznom voljom i umnom radnom tehnikom

hoće da izvede veliko djelo. U radu cijon. žena i spol ju je se

momenat koncentracije svih sila sa svrhom, da se ostvari ne-

koliko velikih ciljeva. Prije svega su sve energije cijon. žena

uperene na ova dva cilja: uzgajanje žid. žene za poljoprivredni

život u EJ. i razvijanje svih ženskih sposobnosti u korist ob-

noga rada.

Svi znamo, da razvoj kolonizacije stoji i do sarad-

nje žene. Prijeko je potrebno, da je žena upućena u sve grane

poljoprivrede kao i muškarac. U tom slučaju nije potrebnu
žena obavlja iste poslove kao i muškarac, već samo d a

ono, što je u skltadu s njezinom snagom i naravnim

stima. Ako bude žena s punim shvaćanjem potpomagala
neke grane privrede sama rukovodila, ona će ono učiniti,
od nje očekuje djelo obnove. Mati, koja je srasla s tlom i

podarstvom znat će i svojoj djeci ucijepiti ljubav za' rad i

vot na rodjenoj grudi, A vezanjem potomstva uz zemlju,
će da izvrši najveće djelo, jer će time uspostaviti

zemljoradničkog života, koji je preduvjet kolonizacije. 9B

Prema tome koncentrira WIZO svoje napore onamo

uzgo i židovske žene za specitioki ženske poslove u

rednoj kolonizaciji. U tu je svrhu osnovana škola za

i vrtljarstvo t. zv. »hostel«, kojai je podignuta troškom

10.000 funti. Ovaj zavod iroade oko 60 polaznica. Novac

namakle židovske žene Kanade. Na> čelu zavoda je Hana

Šohat, koja već 20 godina radi na polju praktičnog uzgoja

djevojaka i žena. Njoj je uspjelo da uvjeri žid. žene širom uiH|
;eta, da je glavna zadaća čijom. žena: uzgoj žid. žene za

privredu, jer je pitanje žene seljakinje sudbonosno za sve

lonije u EJ. Zasada su dakle glavni zadaci WIZO da

osposobi što veći broj žena i djevojaka za poljoprivredu

tome pridolaze još i škole za dojenčađ. Za svoje svrhe

la je WIZO već 38.000 funti. Njezin rad nosi obilne

jer njime 'rukovode najbolje intelektualne i stručne sile. IB

Ako se Ijugosl. cijon. žene pridruže WIZO kao

ska organizacija, onda će time indirektno sudjelovati na

ćivanju temelja žid, poljoprivrede u EJ. Saradnjom

cijon, žena bit će omogućeno-, da se godišnje osppsobi 50

100 djevojaka za poljoprivredu, i time stvori nova

ukorijenjena posve u svetom tlu EJ.« H

Na naročiti upit referentice Jule Weiner, dao je g,

Rosenbliith o kulturnom radu WIZO slijedeće izjave; Si

Žene mogu saradjivati s muškarcima u svim podrućjuni,H|
koja nisu specifično ženskog karaktera. U područje

rada spada takodjer organizovanje, vodjenje ii nadziranje djevo-H

jačkih društava te sabirni i propagandistički radi za KKL, AiH

prije svega valja imati na umu potrebu ženskog pokreta u EJ ■

Izvodi g. dra. Rosenblutba saslušani su s velikom pai-H

njom i popraćeni živim odobravanjem. ■

Zatim je uzeo riječ g. Paud Goldmann; B

»Gospodl je i gospođo! B

Držim da nakon govora dra. Lichta i g. Rosenblutba m B

mogu mnogo govoriti o onome što Erec Jisrael!' zahtjeva od B

naših žena. Dopustite mi samo da u kratkom historijskom pre- fl

gledu nadjem veza. sa zadacima sadašnjosti. I

U najstarije biblijsko doba žena je imala znamenitu i li- B

jepu ulogu i zapremala odlična mjesto. To je prva epoha.. U B

doba diaspore rad je žene u okviru .obitelji upravo golem. U to ■

je teško doba žid. žena bila svećenica kućnog svetišta uzgaja- I

jući djecu u žid. duhu, čuvajući žid. obrede i svetkujući subota I

i blagdane. To bijaše druga epoha. SlijedJto> je doba emancipa-

cije sa rasulom žid!. porodičnog života i odbacivanjem svih žid.

vrednota. U toj trećoj epohi žid .se žena- otudijila židovstvu i

počela uzgajati djecu u
nežidovskom duhu. Tako je došlo naj-

novije doba cionizma i obnove Erec Jisraela. U toj četvrtoj

epohi spočetka žene još uvijek nisu umjele da koracaju upo-

ređo sai svojim muževima. U kolonijama nisu bile pomagačice

na djelu obnove zemlje i gledale su bez idealizma i interesa

na sve napore muškaraca. Zato i nije kolonizacija u starim ko-

lonijama mogla tako uspijevati kao današnja, u kojoj žena ratne

o rame s muškarcima budi staru domaju na novi život. Jedina

je poteškoća, šjo današnjoj žid. ženi, koja hoće da odbaci mane

graidskih žena, manjka stručno znanje za poljoprivredno zani-

manje. Da se žid. žene uzmognu što bolje pripraviti za lijepo

zemljoradničke zvanje, osnovana je « Nahalalu djevojačka po-

ljoprivredna školla pod up>ravom neumorne gdje Hane Meiscl-

Šohat.

Jedna franc, p>oslovica veli zgodno; «Ce que femme veut

Dieu le veut. Što žena hoće, to je Božja volja!« A su

možemo reći; Ako hoćemo obnoviti Erec Jisrael, trebamo

ženu. Ako će ona htjeti, mi ćemo zemlju sigurno obnoviti! Za-

daća žene u galutu je velika. Ona može cijonizmu privesti nove

snage. Bez ženske pjomoći naša nastojanja ne mogu uspjeh-

Stoga saradjujte svi u galutu, da uzm.ognemo obnoviti Erec Ji-

sraefl!«

Topile riječi g. Gold-manna primljene su živim odobrava-

njem.

Iza toga referirala je gospojica Weiner o predradnjama J

Zagrebu i odlukama konferencije zagrebačkih cijonistkinja. Gos-

pojica Berta Traper iz Beograda pročitala je pismo gdje Je-

lene de Majo koja žali što nije mogla da dodje na konferen-

ciju, želi konferenciji najbolji uspjeh i obećajc suradnju. Gda

Šalinger iz Beograda govorila je o potrebi aktiviranja cijon.

žena i obećala u ime beogradskih delegatkinja, dla će u Beo-

gradu poraditi oko organizovanje. rada tamošnjih cijonistkinpa.

Zatim su obavljeni upisi u grupu zagrebačkih cijonistki-

oja, koja će raditi prema programu WIZO. Upisalo se p>re*o

50 prisutnih gospodja iz Zagreba.

Usvojeni su prijedlozi referentkinje gospojice Jule wci-

ner, koja je ispred zagrebačke grupe predložila da se glavna

p>ažnja posveti odsada propagandnom radu medju našim žena-

ma po pokrajini a onda da se u povoljnom momentu pristup 1

samom organizovanju zemaljske organizacije. Konferencija, na-

dasve stvarna i ozbiljna pjodala je mnoge izglede u uspjeh. Za

grebačka grupa zadržala je inicijativu i do nje najviše stop, u

kojoj će mjeri stvar uznapredovati. Zadaća imade mnogo a
1

mogućnosti imade. Prema tome se očekuje lijepi razvitak nus ■>

koja je djovela do zagrebačke konferencije.

Konferenciji stigli su mnogi pnsmeni i brzojavni pmzdra-u.

od kojih valja naročito istaknuti pnsma gdje Estere Vig lZ

Novoga Sada i gdje Jelene d e
Ma j o iz Beograda.
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Prema želji drage pokojnice javljamo prijateljima i znancima, da nam je dne 3. o. m.

u svojoj 94. godini preminula majka, pu ica, baka i prababa

MARIJA HAHN rodi. STEINER,
udovica židovskoga učitelja u Koprivnici.

Tijelo je pokojnice sahranjeno dne 3. o. m. na židovskom grobltu u Koprivnici.

Josip Spiegler i Johana rodj. Hahn, Koprivnica.

Berta Hahn, rodj. Goldstein, Wanne.

Adolf Fiirst i Ema rodj. Hahn, Diisseldorf.

Dragutin Hahn i Nctty, rodj. Maycr, Koprivnica.
Josef Luria, Wiesbaden.

Anka Rothmiiller, rod. Hahn, Zagreb.

Guido Hahn i Irena, rodj. Weinberger, Carčin

djeca.

Georg Miiller-Hahn i Elisabeth, rodj. Mocllcr, Berlin

Hans Sturm i Agathe, rodj. Miiller, Berlin.

Walter Gruen i Else, rodj. Miiller, Berlin.

Leo Einhorn i Lujza, rodj. Spiegler, Koprivnica.
Dr. Oskar Spiegler i Helfriede, rodj. Fischer, Zagreb.
Hinko Kohn i Zora rodj. Spiegler, Zagreb.
Dr. Oton Spiegler i Ljubica, rodj. Katalenić, Ludbreg.
Gerda Hahn, Wanne.

Arnold Hahn i Fritzy, rodj. Schwarzberg, Olomuc.

Henrik Dalos i Kamila, rodj. Hahn, Koln.

Branko Fiirst i Betsy, rodj. Schlesinger, Amsterdamm

Vi Ima i Blanka Fiirst, Diisseldorf.

Witly Odenbreit i Adeline, rodj. Fiirst, Diisseldorf

Olga Hahn, Koprivnica.
Rade pl. Uzorlnac i Frida, rodj. Hahn, Zagreb.
Irene Luria, Wiesbaden.

Arno Luria i Marta, rodj Simon, Bremen.

Erlch Lu r ia i Marie, rodj. Weichselbaum. Frankfurt.

Hinko Stern i Erna, rodj. Fischer, Zagreb.
Zlatko Fischer, Mittweida.

Adolf Rothmiiller i Danica, rodj. Neumann, Zagreb.

Dr. Cvi, Branko, Elvira, Marko i Tilika Rothmiiller, Zagreb
unuCad.

Sascha Miiller, Berlin.

Grete Sturm, Berlin.

Hans Peter Gruen, Berlin.

Selma, Rudolf, Otilija i Ervin Einhorn, Koprivnica.
Zdenka i Lea Spiegler, Zagreb.

Vlasta Spiegler Ludbreg.

Herta Kohn, Zagreb.

Raymund i Josephine Hahn, Olomuc.

Hans Walter Fiirst, Amsterdam.

Ezra Stern, Zagreb
praunučad.

Na 4 mjesečnu obrožnu otplatu

dobijete kod;

RADIO STANDARD K. D, ZAGREB
NAROVSKA ULICA 23

sve vrsti radio aparata, detektore, slušalice,

te sav pribor za samogradnju aparata.

NOVOST! Trocijevni aparati sa garantiranim isključenjem stanice Zagreb

Kompletna montirana stanica samo Dinara 4400' —

c.

TEHNIČKI BUREAU

~TEB*N‘
Tele!. 27-04- ZAGREB - Prcradovićeva 18

Stock MICHELIN autoguma. VARTA-TUDOR aku-

mulatori. EISEMANN dijelovi. Zavod za vulka-

niziranje guma. Autopribor i autopotrebštine.

Punjenje i popravak akumulatora. Benzin i ulje.

ČOKOLADA

KAKAO

HOTEL ROYHI
VUsniK MiUn ČanaK

ZH9REB. ILICA BS. 44-46

Udobne sobe, odlična kuhinja
prvorazredna posluga.

Vlastiti autobus za otpremu putnika i

prtljage sa stanice i na stanicu.

hrv. industrija stakla

G. ftnral i drugovi

Telefon 8. ZAGREB Ilica br. 5.

Palača 1. hrv. štedionice

prepomča:

najfinije porculanske pribore Rosenthal i Inijo

t«

Pribore od belgijskog kristala. Osim toga drži stalno na zalihi

velikn količinu običnog porculanskog te staklenog sudja za

kuću, hotele, kavane, ljekarne itd.

V«liki irbor umjetničkih figura (rokoko) te raznih vaza od

bijelog i bojenog kristala.

?. Slifter Zagreb
Dalmatinska 7 Telefon 2-90,

Mehanička radiona. Montaža automobilske

rasvjete svih sustava. Montaža magneta. Svi

popravci automobilske elektrike. Akumulatori

za rasvjetu, pogon za autorasvjetu, za radio-

telef niju, za sve posebne svrhe. Popravci

akumulatora. Postaja za punjenie.

MIR.IVO ŽUGEC
Zagreb, Doga ul. 13.

Specijalna trgovina: antiknog pokućtva, zbirka

oružja te rasnih drugih starirusikih predmeta,

ujedno speci jalna radiona aa restauriran] e

amtukriteta.

PoHaćtoo na ntplatn
1 uz gotovo kupujte i naručite samo

producenta gdje dobijete na bolje i najsolid-

nije izradjeno. sve vrsti spavaćih, jedaćih go-

spodskih soba kao i pojedinih komada, te

brijačkog i dućanskog nanreštaja.

IVAN PLAFTARIĆ
TRG V 8.

(Kuća s kupolom iza bivšeg cirkusa Kludsky)

Konjskih gunjeva

Vunenih i pamučnih pokrivača, garnitura,

tkanina za pokućtva i zavjese, tvrtke

ASCHER I HOHENBERG

Wien 1., Salzgries broj 3.

Zastupstvo i skladište

J. ASCHER

Zagreb, Palmotićeva ni. broj 19A,

Telefon 11—70.

Dragutin Pernat

gradjevni limar i uvoditelj vodovoda

m

Specijalni radiona za popravak hladionika, naprava novih šti-

tnika zh kotače, s.ih prevlaka sa aluminijem crnim limom I

sve u to zasjecajuće popravke. Solidna i brza podvotba. rre-

poruča se moja tt. ZAGREB, Frankopanska ul.-5.

ZAGREB

Telefon 11*11

preporuča se

Modni salon haljina za dame CHIC PARISIEN K D.
6

za izradbu svih vrs.i Imalltoa, kostima, mantloir«, bi«*« i *« d‘

sve po zadnjim pariškim modelima uz najkulantniju izradbu i cijenu. Preuzima

na popravak različita Krzna, kao i izradbu Rož »atih mantil i jahni-
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Viasnik: Savez Gijomsta u Kraljevini SHS, Zagreb, Ulica 38, I. kat. Glavni i odgovorni urednik; Julije Roseuberger, Zagreb, Fljanova ulica 11. 1. kat. Za tiskaru odgovoran

Ivaa SebaU, Zagreb, Petrova ulica broj 4. Tiskara »Merkur« d. d., Zagreb, Ilica 35.

•ŽIDOV. BROJ 4

. r;

*Ss

£

Slušalice
2 X 4000 Ohma

lagane ugodne lijepe

Vodeća marka!

ZAGREB, Trenkova 6 TeEefsn 4-79

PESTAGRACJJA

HH. O M rw

ZAGREB. JELAČIĆEV TKO 19. I.

Menu poćam od 15 din. (više vrsti jela).

Pr'maju se abonenti u i izvan kuće.

T

ATELIER ZA SLIKANJE SVIH VRSTI

MPISA, CIMERA ! SRSOBA

GUSTAV KREN

Prije ITlflß 'D'Kfl Uli. 7.

sod. TRfinKOPfinSKfl 5

Mi

Piinnktp sa s wsEta^ll «Wiw* ibii
\jijunioic jjjjj j reprezeatatifnlllmnastn

mogu dobiti dobro uposienje. Lak posao i dobr;

zaslužba. Ponu *e pod „EFG** na upravu lista

Muzikalije, Columbia-gramafoni

Columbia-Ploče

nabavite najpovol n je u specijalnoj trgovini

muzikalija

Rikard Rc sskamp, Z ign b

Strossmaierova ulica 10. Telefon br. 64.
Restauracija

•
America"

i renkova ulica bi. 3.

Dolje sa cijenama. Od danas unaprijed su-

žene cijene za sve poštovane goste abonorna

po ka ti D'n. 700. svaki dan tijesto. Od čni

abonoma samo Din. 6SO.— svaki dan peče-

nje i salata ili varivo; dva puta nedtlino ti-

jesto. Ako želite de biti s lidnu koštu izvolite

se osvjedočiti Preooruča se poznati
Jatfbv Prkić, vlasnik

.■■■ i ■ -

M RAUFMANN

Foto ale ier P cadovičeva ulica 37.

Specijalna izradba svih vrsti slika u i izvan

at. liera. Sn man;e tvornica, zgrada, grupa,

svadbi, škola i t. d. Povećanje slika u svim

veličinama.

/
L L IdsnihJlf i la an

nasl)
§

23 25Zagreb K k uo LI au

na Tim

Drvara Slaveks
Vlaška ul 11S - Telefon 8-60

prodaje suho bukova gorivo drvo

1000 kg. rezano cjepano Din 3 0 -
—

1000 kg cjepanice
Din 340

i doslavl'eno pred kuću

Naručbe od 100 kg na vi<e dostavljaju sr, ispod 500 kg. p o-

daje se na samoj Drvari, te naručitelj imadc robu sam otpremni.

s
»JOUSTttOA rCVfcNlH IAKACA f

ZAGREB
GAUVA UVCA *»Z

t /irad/uje lance \
4
za industriju,

)poljoprivredu
imornaricu.

'A***®*

Optodent
S»smst4;at aest zvbe

odlično čisti i desmfiscira zube i usnu

šupljinu, spiečava stvaranje zubnog ka-

menca i da e ugodan miris dahu iz

ustiju U Vašem je dakle interesu, da

svagdje tražite izričito OPTODENT

pastu za zube. Naručuje se kod:

„RHIIE" Zaoreb
Jelačićev trg br. S.

<p)
Š ofa, svile, platna,

stolnjake, ručnike, žep-

ne r-tbc •, čarape, ruka-

vice,čipke, vrpce, gum-
be i svu ostali robu

kupujete najjvft nije u

trgovini

IROŠ
Ii ra broj 26.

Protiv

reumatizma, išiasa

bolesti

želučanih i crijevnih

b lesti

kožnih I ženskih

upotrebljava se najuspješnije ljekovita sumporna voda

VEMECIN

P.ospekti besplatno. U svakoj ljekarni.

Glavno skladište za SHS

Cosmochemid k d Zagreb,
Ražkoga ulica 7a.

itampilije, društvene znakove, vignet«, graver«

tekiće, emajlirane ploče, signature izradraje brzo I

jeftino Zavod za rezbariju i štampilij*

BREZINA I DRUG. ZAGREB

Frankopanska ulica broj 9, Telefon iat. broj 8-55-

UJbli. Plosberger
M. Rottiifilier i H. Orossmao

ZAGREB, |L Cfl 38

J&
Jmm
fuuma

jeftino/uodcye.
ifSuMtona

tujgvvna rwicuaift»Br

•čagteS JucoJi

GORIVI IBflTEHllilL
la. bukove cjepanice vagonske pošiljke

la. bukove cjepanice na hvatove

Bukova rezana i cjepana drva

Grabrova rezana i cjepana drva

Prvorazredni kameni ugljen

Za prvorazrednu poslugu jamč]

S. Hirschla sin

Podolje b?. 9. Telefon br. Z-82.

utemeljeno godine 1893.

Dobro uvedeni zastupnik u

Bitolju
primio bi zastupništva proizvoda domaće i

strane industiije. Dobre referencije.Obratiti se

Henri Nahmias

Trgovačka agentura Uvoz Izvoz

BIT OLJ

r

~Gaby”
Kitničarija i parfumerija

Zagreb Nikolićeva 11.
S

PARKETE
HRASTOVE I BUKOVE

ELEKTRIČNA PILANaI

Industrija druer>(|
Karlovac.

Tel. poslovnica 35 Tel. tvornic U;l
Brzojavni n. slov: „fARKETE” Karlov

Tvornica parketa i

robe d. d.

uspješn
se

oglašuj
u

V

„Židovu

Bukova drva kij
i svih vrsti ugtja
na nudjamo uz jq
t nu. c'jenui solidJ

pođvorbu

Lbo Koiont|
trg. drva i uglj«

Zagreb,

Parotnllnska c.f

Telefon 24-54,

DKO6EBI3A .VESHfi‘

Ht. phaim. HIKOLA ŽSViČ I dm

Zagreb. Franbopansba ulica 2B

<8?

obskrbljena sa svim medicin-

skim, kozmetičkim, tehničkim

i drugim potrebštinama.

STAKLANA

BRAĆA fIROC
ILICU 83 ZAGREB TEL. 12*27

Veletrgovina stakla, porculana i

kuhinjskog pribora.

Najjeftinije vrelo za nabavu: Sv b

vrsti stakla, porculana, svjetilja-
ka, ogledala, okvira, st*kienlb

ploča i raznog kuhinjskog
pribora.

NA MALO I VELI KO

Najveći izbor letvica za okvire.

Vlastita radiona ckvira za

__
slike i ogledala.

Sne iirsfe KRZNU Sve orste

uz izvanredno cijene naći ćete kod

~SiSCIA“ D. D. Gundulićeva 4.

Prodaja na vtiiko i malo. _ Ogled robe bez obveze kupnje.

POPLUN
rouge. klot, satin i mode. - Posebna

izradba popluna od pahu jica.

Zagrebačka industrija popluna
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